
وزیر اقتصاد خبر داد

وژه های مشترک ایران و چین از ماه آینده آغاز اجرای پر
خریدار  وزیر اقتصاد با اشــاره به توافقات انجام 
شده در کمیسیون مشــترک ایران و چین در پکن 
برای عملیاتی شدن پروژه های سفر رئیس جمهور 
به این کشور از ماه آینده، تاکید کرد: از بین فهرست 
طولانی پروژه های ســرمایه گــذاری تعدادی به 
عنوان اولویت های سرمایه گذاری به طرف چینی 
معرفی شــد و مــورد موافقت قرار گرفــت که در 
زمینه های متعــددی از جمله حوزه انرژی، صنایع 

معدنی، کشاورزی، بهداشت و درمان است.
سید احسان خاندوزی که به چین سفر کرده است، 
درباره جزئیات این ســفر و توافقات کمیســیون 
مشــترک دو کشــور گفــت: رئیس جمهــور در 
زمستان سال قبل ســفر مهمی به پکن داشتند و 
توافقات خوبی با رئیس جمهور چین در این ســفر 
انجام شــد که اجرایی و عملیاتی شــدن آن برای 
آنکه منافع اقتصادی کشــور را تامین کند نیازمند 
پیگیری های از ســوی وزارتخانه های مختلف بود 
که در پنج ماه گذشــته انجام شد. موفق شدیم روز 
پنجشنبه نخستین کمیسیون مشــترک را بعد از 

۴.۵ سال، بین ایران و چین برگزار کنیم.
وی افــزود: چین بزرگترین شــریک تجاری ایران 
است و بیشترین مقصد صادرات کالاهای ایرانی و 
بخش عمده ای از واردات ما با چین اســت و به طور 
دقیق، این کشــور در مجموع تجــارت بدون نفت 
ایران ســهم ۲۴ درصدی را در بین شرکای تجاری 

ایران داشته است.
وزیر اقتصاد افزود: نخســتین جلســه کمیسیون 
مشــترک با حضور نماینده وزارتخانه های مختلف 
از جمله وزارت اقتصاد به عنوان رئیس طرف ایرانی 
کمیسیون، وزارتخانه های نفت، کشاورزی، مسکن 
و شهرســازی، ســازمان توســعه تجارت، وزارت 
صمت، بانک مرکــزی جمهوری اســامی ایران، 
گمرک، سازمان امور مالیاتی و وزارت امور خارجه 
با مشــارکت جدی طرف مقابل برگزار شد و درباره 
پروژه هایی که باید بعد از سفر رئیس جمهور مورد 

توافق دو طرف قرار می گرفت، توافق و مقرر شد از 
ماه آینده هر کدام از این پروژه ها اجرایی و عملیاتی 
شوند.خاندوزی تاکید کرد: ما هم در حوزه تجارت 
بین دو کشور ظرفیت هایی خوبی داریم و بسیاری 
از صادرکننــدگان ایرانــی برای صــادرات برخی 
کالاهای خود بــه چین نیاز بــه مجوزهایی دارند 
که طرف چینی بــا صادرات آن کالاهــا از ایران به 
چین موافقت کرد و هم در حوزه ســرمایه گذاری 
فهرســتی بود که باید مورد موافقت دو دولت قرار 
می گرفت. در کنار مذاکرات دولتی، جلســه بسیار 
خوبی اتاق بازرگانی مشــترک ایــران و چین که 
بخش خصوصی دو کشور اســت در پکن با حضور 
پررنگ شــرکت های چینی برگزار شــد و برخی 
شــرکت های ایرانی هم موانع و مشکاتی داشتند 
که طرف چینی قول مســاعد آن موانع و مشکات 

را برطرف کند.
وی همچنین درباره اولویت های ســرمایه گذاری 
گفت: با توجه بــه اینکه وزارتخانــه های مختلف 

درخواست ســرمایه گذاری های متعددی داشتند 
اما اما دولت مصر بود که با اولویــت بندی این کار 
انجام شــود، از بین فهرســت طولانی پروژه های 
ســرمایه گذاری تعدادی به عنــوان اولویت های 
ســرمایه گذاری به طــرف چینی معرفــی و مورد 
موافقت قــرار گرفت که در زمینه هــای متعددی 
از جمله حوزه انرژی، صنایع معدنی و کشــاورزی 
اســت و البته یکــی دو پروژه اجتماعــی در حوزه 
بهداشت و درمان نیز در این اولویت ها وجود دارد. 
در کنار جلسه کمیسیون دیدار ســازنده ای هم با 
رئیس چینی کمیســیون ایران برگزار شــد که در 
آنجا به طور مصداقی و مــوردی برخی موانعی که 
باید از سمت دو کشور رفع شــود، مورد تاکید قرار 

گرفت.
وزیر اقتصاد در پایان تاکید کرد: در مجموع فضای 
سازنده ای فراهم شد و امیدواریم در ماه های آینده 
بتوانیــم نتایج ســفر رئیس جمهــور را به صورت 

عملیاتی در پروژه ها شاهد باشیم.

 ارتباط چندوجهی بازارهای طلا، ارز و بورس

چرا سکه و طلا ریزشی شد؟
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MIRA

خانه  هنر   میرا

 امکان ثبت شکایت برای خریداران
افزایش قیمت لاماری بر چه اساسی بود؟

 از مهارت آموزی تا پرداخت تسهیلات

ونق اشتغال 6 مصوبه دولت برای ر

 بالاترین تعرفه برق، در انتظار 
پنهان کنندگان املاک!
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 برخورداری از شهر آموزش دهنده
وندان  حقی برای شهر

صدیقه صدرالهی  زیست شهری زمانی که با احساس تعلق معنادار در میان 
شهروندان به شــهر خود همراه شــود، حقوق و وظایفی را برای ساکنان ایجاد 
می کند و یک شهروند مســئول برای آنکه در سرنوشــت محیط زندگی خود 
مشارکت داشته باشد، ناگریز از تعامات اجتماعی با سایر شهروندان و محیط 

و مدیریت شهری است.

یادداشت

بیانه ای که می گوید بیانیه نیست
ســارا بقایی مصلحت با نام های ســابق پدری و مصلحت نظــام فیلمی به 
کارگردانی و نویســندگی حســین دارابی و تهیه کنندگی محمدرضا شــفاه 
محصول سال ۱۳۹۹ اســت که در سی و نهمین دوره جشــنواره فیلم فجر به 
نمایش درآمد.مصلحت مانند ســاخته های سیاســی متاخری چون ماجرای 
نیمروز )محمدحســین مهدویان( دهه ۶۰ را به عنوان بســتر روایت انتخاب 
می کند؛ کلیت قصه این اســت که در این زمان که بعد از انقاب، نظام سیاسی 
جدید مستقر می شود اختاف سیاسی یکی از شــخصیت های بانفوذ نظام با 
فرزندش، آن هــا را در مقابل هم قرار می دهد و موجب تقابل و موازانه ســخت 

پیوند خانوادگی و مصلحت سیاسی کشور می شود.

دیدگاه

مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع 
پتروشیمی بر توســعه منطقه ویژه 
اقتصادی پتروشــیمی بــا رویکرد 
تکمیل زنجیــره ارزش و تولید بار 
اول محصولات تأکید کرد.مرتضی 
شــاهمیرزایی در مجمــع عمومی 
عادی سالانه ســازمان منطقه ویژه 
اقتصادی پتروشیمی با بیان اینکه 
باید توســعه منطقه ویژه با رویکرد 

تکمیل زنجیــره ارزش، همچنین 
تولید بار اول محصولات مورد توجه 
قرار گیرد، گفت: حرکت شتابان به 
سوی ایجاد ارزش افزوده بیشتر در 
صنعت پتروشیمی می تواند توسعه 
متوازن ایــن صنعت ارزشــمند را 
به دنبال داشــته باشــد.وی افزود: 
تنوع در ســبد تولیــد محصولات 
پتروشــیمی می توانــد بســیاری 

از نیازهــای صنایع دیگــر به ویژه 
صنایــع پایین دســتی را تأمین و 
از رونــد خام فروشــی در صنعت 
ارزش آفرین پتروشیمی جلوگیری 
کند.مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی ادامه داد: انتقال تجارب 
و دســتاوردهای مختلف از ســوی 
نخبــگان و متخصصــان می تواند 
به رشد آگاهی ها و ســطح علمی و 

فنی فعالان صنعت پتروشــیمی، 
همچنیــن انتقــال به نســل های 
بعدی منجــر شــود.منطقه ویژه 
اقتصادی پتروشــیمی باید در همه 
ابعاد الگویی بــرای قطب های تازه 
پتروشیمی کشور باشــد و به ویژه 
در بحث مدیریت دانش این منطقه 
می تواند پیشــرو و الگویی موفق و 

کاربردی برای سایر مناطق شود.

وشیمی ورت توجه به تولید بار اول محصولات پتر ضر
وشیمی پتر
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وزیر نیـرو مطرح کرد

 کار تیمی ۸۵ میلیونـی
 برای گذر از خاموشی

آگهی مناقصه عمومی

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

شهرداری در نظر دارد مناقصه عمومی با عنوان ذیل را از طریق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نماید. 
کليه مراحل بارگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از 
طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و 
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ  1402/04/2۷می باشد.

 مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 1۳ روز یکشنبه تاریخ ١٤٠٢/٠٥/٠٢ 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد :ساعت 1۳:00 روز شنبه تاریخ ١٤٠٢/٠٥/١٤ 

زمان بازگشایی پیشنهاد : ساعت 1۳:۳0 روز شنبه تاریخ ١٤٠٢/٠٥/١٤ 

شماره مناقصهمبلغ قرارداد )به ریال (مبلغ سپرده )به ریال(عنوانردیف

1/500/000/00030/000/000/0002002094500000020اجرای کارهای متفرقه عمرانی سطح شهر1

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت) الف ( 
آدرس : بزرگراه آیت اله سعيدی روبروی سه راهی بوتان - خيابان شهيد حاجی احمد-  پلاک 10 - ساختمان 

شهرداری و تلفن : ۵۵2۷۹2۹۵ - 021 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١
دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦٨ و ٨٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/2۷ تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/0۵/0۳

 نوبت اول



رییس جمهور: 

وشیمی گچساران مصداق هنر مقاومت در برابر تحریم هاست کارخانه پتر

 از مهارت آموزی تا پرداخت تسهیلات

ونق اشتغال 6 مصوبه دولت برای ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 پیام رهبرانقلاب به تیم ملی والیبال جوانان:
 از شما که دل ملت ایران را شاد کردید متشکرم

حضرت آیت الله خامنــه ای رهبرمعظم انقاب در پیامــی، از تیم ملی 
والیبال جوانان جمهوری اســامی ایران به مناسبت قهرمانی در جهان 

تقدیر کردند.
 حضرت آیــت الله خامنــه ای در پیامــی، از تیم ملی والیبــال جوانان 

جمهوری اسامی ایران به مناسبت قهرمانی در جهان تقدیر کردند. 
متن پیام رهبر انقاب اسامی به این شرح است:

بسمه تعالی
جوانان عزیز قهرمان والیبال

دل ملت ایران را با بازی خوب خود شاد کردید. از همه ی شما متشکرم.
سیّدعلی خامنه ای
۲۶ تیرماه ۱۴۰۲

قالیباف در پاسخ به تذکری:
لایحه تشکیل وزارت بازرگانی با برنامه ششم 

توسعه مغایرت ندارد
رئیس مجلس شورای اســامی گفت: لایحه تشکیل وزارت بازرگانی با 
برنامه ششم توسعه مغایرت ندارد و برای رأی گیری کلیات آن نیازمند 

دو سوم آرا نبودیم.
 جبار کوچکی نژاد در جلسه علنی مجلس شــورای اسامی طی تذکر 
شفاهی، اظهار داشت: مطابق با یکی از مواد قانون برنامه ششم توسعه، 
دولت باید در طول اجرای این قانون ۱۵ درصد کوچک شود و به سمت 

کوچک سازی بدنه دولت حرکت کند.
وی بیان کرد: لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی برخــاف قانون برنامه 
ششــم توســعه بود و برای رأی گیری کلیــات آن باید آرای دو ســوم 

نمایندگان اخذ می شد اما این اتفاق نیفتاد.

محمدباقر قالیباف در پاســخ به این تذکر، گفت: بنده روز گذشــته هم 
چندین بار تاکید کردم که لایحه تشکیل وزارت بازرگانی هیچ مغایرتی 
با برنامه ششم توسعه ندارد و در رأی گیری کلیات آن نیاز نبود دو سوم 

آرای نمایندگان را اخذ کنیم.

در دیدار فریدون سینیرلی اوغلو
امیرعبداللهیان: افغانستان نیازمند راه حل های 

فوری است
وزیر امور خارجه گفت: افغانســتان نیازمند راه حل های فوری اســت 
و اگر جامعه بین المللی به چالش های امنیتی این کشــور توجه جدی 

نداشته باشد تبعات منفی آن دامنگیر منطقه و جهان خواهد شد.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در دیدار فریدون 
ســینیرلی اوغلو، هماهنگ کننده ویژه دبیرکل سازمان ملل متحد در 
ارزیابی امور افغانستان با ایشــان، ضمن ابراز خرسندی از انتصاب وی 
در این سمت، آمادگی جمهوری اســامی ایران برای پیشبرد ابتکارات 
منطقه ای با محوریت سازمان ملل متحد در موضوع افغانستان را اعام 

داشت.
وزیر امورخارجه کشورمان در ادامه تشکیل حکومت فراگیر و مبارزه با 
تروریسم در افغانستان را مهم ارزیابی و بر ضرورت حمایت از ابتکارات 
منطقه ای به ویــژه چارچوب همســایگان در راســتای کمک به حل 

چالش های افغانستان تاکید کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان افزود: افغانستان نیازمند راه حل های فوری 
می باشد و اگر جامعه بین المللی به چالش های امنیتی این کشور ناشی 
از تحرکات گروه های تروریستی توجه جدی نداشته باشد تبعات منفی 

آن دامنگیر منطقه و جهان خواهد شد.
امیرعبداللهیان ماموریت سینیرلی را در شرایط کنونی سنگین و دشوار 
توصیف کرده و ابراز امیدواری کرد با توجه به تجربه مفید و پشــتوانه ی 
حرفه ای ارزیابی دقیق تری از واقعیت های افغانســتان داشــته و این 

ماموریت به شکل موفقی به سرانجام برسد.
ســینرلی اغلو نیز در این دیدار از فرصت تبادل نظر و گفتگو با وزیر امور 
خارجه کشورمان ابراز خرسندی نموده و با ارائه ارزیابی خود از تحولات 
و شرایط افغانستان در ابعاد مختلف سیاسی و امنیتی، بر اراده سازمان 
ملل متحد در حمایت از ابتکارات منطقه ای و چارچوب همســایگان به 

منظور کمک به تشکیل دولت فراگیر در این کشور تاکید کرد.

لطیفی: 
موضوع حکم دیوان عدالت اداری در خصوص 

ابطال انتصاب بنده حل می شود
 رئیس سازمان اداری و اســتخدامی در واکنش به ابطال حکم انتصاب 
خودش از ســوی دیوان عدالــت اداری، گفت: این موضــوع به لحاظ 

حقوقی مشکلی ندارد و حل می شود. 

»میثم لطیفی« درباره ابطال انتصاب خود از سوی دیوان عدالت داری 
اظهارداشت: موضوع از مجاری قانونی در حال بررسی است.

وی افزود: معاونت حقوقی ریاســت جمهوری درباره این موضوع باید 
اظهارنظر کند و چون بنده ذینفع هســتم ترجیــح می دهم در این باره 

اظهارنظری نداشته باشم.
معاون رییس جمهوری گفت: به لحاظ حقوقی مشــکلی نیست و این 
موضوع در حال پیگیری است که حل می شــود. هیأت عمومی دیوان 
عدالت اداری روز سه شــنبه ۱۳ تیر ۱۴۰۲ در بررسی ادعای شخصی 
به نام »ســجاد کریمی پاشــاکی« مبنی بر مغایرت انتصــاب »میثم 
لطیفی« به معاونت ریاســت جمهوری و ریاســت ســازمان اداری و 
استخدامی کشــور به دلیل مغایرت با ماده ۴۷ قانون مدیریت خدمات 
کشــوری با توجه به عضویت همزمان وی در هیأت علمی دانشگاه امام 
صادق )ع(، رأی به ابطال حکم انتصاب وی داد و پس از انتشــار دادنامه 
مذکور در روزنامه رسمی گزارشــی نیز از فرایند صدور این رأی منتشر 
شد.گفتنی اســت رئیس قوه قضائیه دستور رسیدگی مجدد به موضوع 

ابطال انتصاب »میثم لطیفی« در دیوان عدالت اداری را صادر کرد.

تریبون

یک کارشناس مســائل اروپا با بیان این که اروپا نسبت 
به مســائل کشــورهای مســیحی از جمله ارمنستان 
حساســیت دارد، معتقد است: شــرایط موجود نشان 
می دهد که ارمنســتان حال جنگیدن نــدارد و ناچار 

است با آذربایجان و ترکیه کنار بیاید.
علی بیگدلی در تحلیل خود از دور جدید مذاکرات باکو 
و ایروان با میانجی گری رئیس شورای اروپا در بروکسل 
گفت: فراموش نکنیم ســفر پاشــینیان نخست وزیر 
ارمنستان به مراسم ریاســت جمهوری اردوغان پیام 
بسیار مهم و زیادی داشت و نشــان داد که ارمنستان 
دیگر حال جنگیدن ندارد و ناچار اســت با آذربایجان 

و ترکیــه کنار بیاییــد.وی تصریــح کرد: با 
توجه به اینکــه اکنون آذربایجــان کریدور 
شــمال-جنوب و همچنین غرب - شرق را 
گســترش می دهد در صورت نهایی شــدن 
این کریــدور ارتباط با آن ســوی قفقاز قطع 
می شــود و کامیون های ایرانی نمی توانند 
رفت و آمد کننــد حتی ایــران در نزدیکی 

این منطقه مانــور نظامی برگزار کرد.این کارشــناس 
مسائل اروپا خاطرنشــان کرد: ارمنستان به این نتیجه 
رســیده که مقاومت نتیجه ای ندارد و از طرفی روسیه 
هم ارمنســتان را تشــویق کرد با آن ها به نوعی کنار 

آید. ازطرفی  ارمنستان یک کشور مسیحی 
اســت و اروپا در مورد کشــورهای مسیحی 
حساســیت دارد.بیگدلــی با بیــان این که 
توافقات ایــروان و باکو از نظــر ژئوپلیتیکی 
به ضرر ما تمام می شــود، گفت: براســاس 
شرایط به وجود آمده ارمنســتان ناچار شد 
بین دو دوســت قدرتمند یعنی آذربایجان و 
ترکیه تصمیم گیری کند. در نظر داشته باشیم که جدا 

افتادگی ژئوپلیتیکی ما مطلوب نیست .
این استاد دانشگاه یادآور شد: راه اندازی کریدور شرق 
- غرب  می تواند تا آســیای مرکزی ادامــه یابد حتی 

مانور نظامی که پاکســتان و ترکیه در خزر انجام دادند 
در همین راستا بود. بنابراین این  کریدور با عبور از خزر 
به آســیای مرکزی نزدیک شــده و نهایتا به طرح یک 

کمربند-یک جاده می رسد.
وی درباره این که آیا حمایت اروپا برای حل و فصل این 
مناقشه میان ارمنستان و آذربایجان در ادامه سیاست 
ناتو برای گسترش در این منطقه و نزدیک شدن به خزر 
اســت، گفت: به هیچ وجه ناتو به ایــن منطقه نخواهد 
آمد زیرا این مناطــق از نظر ژئوپلیتیکــی برای غربی 
ها اهمیتی ندارند و تاش و حضــور برای بودن در این 

منطقه برای مهار کردن ایران است.

معاون اول رئیس جمهور با استقبال از پیشنهاد مطرح 
شــده برای ایجاد مناطق آزاد مشــترک با کشورهای 
همســایه، گفت: اگر این برنامه به شــکلی مناســب 
طراحی شــود گامی مهم در جهت توســعه کشــور و 
تقویت مراودات تجاری با کشــورهای همسایه خواهد 

بود.
محمد مخبر در جلســه رونمایی از ۷۰۰ بسته سرمایه 
گذاری در مناطــق آزاد به ارزش ۴۳۰ هــزار میلیارد 
تومان از تکریم ســرمایه گذاران و تسهیل فرایندهای 
ســرمایه گذاری به عنوان مهمتریــن عامل در جذب 
سرمایه یاد کرد و گفت: روان ســازی فرایندها باید به 
نقطه ای برسد که سرمایه گذاران درگیر بوروکراسی و 

موانع دست و پاگیر اداری نشوند.
معاون  اول رئیس جمهــور با تاکید بر اینکه ســرمایه 
گذاران باید احساس کنند که حاکمیت و دستگاههای 

متولی پشــتیبان و حامی آنها هستند و هیچ 
مانعی پیش روی آنها نیســت، تصریح کرد: 
مدیران عامــل مناطق آزاد و ســایر مدیران 
اقتصادی کشور باید به دنبال ارتباط نزدیک 
با ســرمایه گذاران باشــند و به اســتقبال و 
پیشواز ســرمایه گذاران بروند تا آنها آرامش 

فکری و اطمینان خاطر پیدا کنند.
مخبر بــا قدردانی از وزیــر امور اقتصــادی و دارایی و 
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه 
اقتصادی بخاطر طراحی و تدوین بســته های سرمایه 
گذاری، خاطرنشــان کرد: لازمه دســتیابی به رشــد 
۸ درصدی اقتصادی، ســرمایه گذاری ســالانه ۲۰۰ 
میلیارد دلار است که ۱۰۰ میلیارد دلار از طریق منابع 
داخلی قابل تحقق اســت ولی ۱۰۰ میلیارد دلار دیگر 

حتما باید از محل سرمایه گذاری خارجی تامین شود.

معاون اول رئیس جمهور مناطق آزاد را یکی 
از ظرفیت هــای مهم برای جذب ســرمایه 
گذاری خارجی دانســت و افزود: هر کدام از 
مناطق هفتگانه آزاد کشــور از ظرفیت ها و 
مزیت های مختلف برخوردارند که با اتکاء به 
این ظرفیت ها می توان اهداف جذب سرمایه 

گذاری خارجی را محقق کرد.
مخبر یکی از مهمترین ظرفیت ها برای توســعه کشور 
را اقتصــاد دریامحور عنوان کرد و گفــت: اکثر مناطق 
آزاد کشور بواسطه دسترسی به دریا باید بر اقتصاد دریا 
محور به عنــوان یک اولویت مهــم تمرکز کنند ضمن 
آنکه مســیر ترانزیتی کریدور شــمال جنــوب نیز در 

نهایت از ظرفیت های مناطق آزاد بهره خواهد برد.
معاون اول  رئیس جمهور، مدیــران عامل مناطق آزاد 
را فرماندهان اقتصادی این مناطــق توصیف و آنان را 

مکلف کرد در راســتای تحقق منویــات رهبر معظم 
انقاب برای مردمی ســازی اقتصاد، بسترهای لازم را 
برای نقش آفرینی و مشارکت مردم و سرمایه گذاران از 

سراسر کشور فراهم کنند.
وی افزود: مدیــران عامل مناطق آزاد باید در توســعه 
و رشد اقتصادی کشــور و همچنین تحقق شعار سال 
برای خود نقش تعیین کنند و نســبت به تحقق اهداف 

سرمایه گذاری سهم بپذیرند.
مخبر از اقتصــاد دیجیتــال به عنــوان ظرفیت مهم 
دیگر کشــور نام برد و افزود: اگر مناطق آزاد بر اقتصاد 
دیجیتال نیز تمرکز کنند، امکان تبدیل کشور به مرکز 
اقتصاد دیجیتال منطقه فراهم خواهد شــد و ایران با 
داشــتن ۱۵ کشور همســایه خواهد توانست خدمات 
ارزان و بــا کیفیت در حــوزه اقتصاد دیجیتــال را به 

جمعیتی بالغ بر ۶۰۰ میلیون نفر ارائه دهد.

وپا ار

معاون

خریدار  رییس جمهور گفــت: کارخانه 
پتروشیمی شهرستان گچساران که بخش 
عمده ای از مراحل ســاخت آن به دســت 
متخصصان ایرانی انجام شــده مصداق هنر 

مقاومت در برابر تحریم هاست.
آیــت الله ســید ابراهیم رییســی در آیین 
افتتــاح کارخانه پتروشــیمی گچســاران 
با اشــاره به اینکه صنعتگــران ایرانی برای 
ساخت این کارخانه ســنگ تمام گذاشتند 
بیان کرد:بهــره بــرداری از کارخانه های 
پتروشــیمی به عنوان واحدهــای فراوری 
منابع نفت و گاز راه توســعه و ایجاد فرصت 

های شغلی را فراهم می کند.
وی بیان کرد:از کســانی کــه گرمای هوای 
گچساران برای ســاخت این کارخانه تاش 

کردند قدردانی کردند.
رییس جمهــور تاکید کرد:ایجــاد زنجیره 
تولید محصولات تولیــدی از مزایا و ویژگی 

های کارخانه پتروشیمی گچساران است.
آیت الله رییســی تصریح کرد:جمع آوری 

مشــعل های گازی از دیگــر ارمغان های 
کارخانه پتروشــیمی گچســاران است که 
ضمن فراهم کردن شرایط کاهش آایندگی 
های زیست محیطی به تولید و پیشگیری از 

خام فروشی منجر می شود.
وی بیان کرد:جذب ۱۷ هزار میلیارد تومان 
اعتبار و انجام مراحل احداث در سه شیفت 
برای تکمیل پتروشــیمی گچساران طی ۲ 
ساله گذشته جلوه ای از خودباوری و ما می 

توانیم است.
آیت الله رئیســی ابراز کــرد: کارخانه های 
پتروشیمی گامی برای رشــد تولید، ثروت 

آفرینی و پیشگیری از خام فروشی است.
وی عنوان کــرد: بهره بــرداری از کارخانه 
پتروشیمی بعد از ســال ها انتظار آن هم در 
استان غنی اما کمتر توسعه یافته ای مانند 
کهگیلویه و بویراحمد به دلیل شرایطی که 
برای توسعه ایجاد می کند جای خرسندی 

دارد.
آیت الله رئیسی با اشــاره به وعده مسئولان 

بــرای بکارگیری نیروهایی کــه در مراحل 
ســاخت کارخانه پتروشــیمی گچساران 
مشــارکت داشــتند در طرح هایی مانند 
میدان گازی مختــار که قرار اســت امروز 
در شهرســتان بویراحمد کلنگ زنی شود 
عنوان کرد که این امر نشان دهنده موفقیت 

در یک کار گروهی و منسجم است.
رییــس جمهــور و اعضای هیئــت دولت 
در دومین ســفر اســتانی بــه کهگیلویه و 
بویراحمد صبح روز دوشــنبه وارد یاسوج 

شدند.
همزمان بــا دومین ســفر۲ روزه )۲۶ و ۲۷ 
تیر( رئیس جمهــور به اســتان کهگیلویه 
و بویراحمــد پروژه های مهمــی در حوزه 
اقتصــادی، عمرانــی صنعتــی، تولیدی و 
ســرمایه گذاری پیش بینی شده که تحول 
عظیمــی در عمــران و آبادانــی و بهبــود 

معیشت مردم ایجاد می کند.
طرح های مهــم عمرانی از جمله ســد چم 
شــیر،کارخانه پتروشــیمی گچســاران، 

احیای کارخانه قند یاســوج و جاده پاتاوه 
به دهدشت و بیمارســتان بهمئی با حضور 
رئیس جمهور و هیات همــراه بهره برداری 

می شود.
در سفر نخست رئیس جمهور به کهگیلویه 
و بویراحمــد در مهر ۱۴۰۰، تعــداد ۲۱۷ 

طرح زیربنایی، زیرســاختی و توسعه محور 
در بخش های مختلف اعم از گردشــگری، 
راه، آب، نفــت و گاز، پتروشــیمی، گیاهان 
دارویی، صنعت و کشــاورزی بــرای عبور 
از محرومیت هــا و شتاب بخشــی به روند 

توسعه ای این استان به تصویب رسید.

وان و باکو به دنبال چیست؟ وپا از میانجی گری میان ایر ار

استقبال مخبر از ایجاد مناطق آزاد مشترک با کشورهای همسایه

خریــدار  چهارمین جلســه شــورای 
عالــی اشــتغال در دولــت ســیزدهم با ۶ 
مصوبه همراه بــود که به تازگــی با امضای 
رییس جمهور بــه دســتگاه های اجرایی 
اباغ شــده اســت؛ تســریع در پرداخت 
تسهیات اشــتغال و برنامه مهارت آموزی 

دانش آموزان مهمترین این مصوبات بود.
 هشــتاد و پنجمین جلسه شــورای عالی 
اشتغال چهارم خردادماه امسال به ریاست 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی رییس جمهور 
و رئیس شورای عالی اشتغال برگزار شد. وی 
در این جلسه دبیرخانه شورای عالی اشتغال 
و دستگاه های ذیربط را مکلف کرد با فوریت 
دستورالعمل پرداخت تســهیات اشتغال 

برای سال جاری را تدوین و نهایی کنند.
دستاورد این جلســه ۶ مصوبه برای ایجاد 

اشتغال بود که به شرح زیر است:

حمایت تسهیلاتی از طرح های 
اشتغالزا

نخســتین مصوبه این جلســه در راستای 
حمایت از طرح های اشــتغالزایی ثبت شده 
در سامانه جامع تســهیات اشتغال کشور 
از محل منابع قرض الحســنه بود. بر اساس 
این مصوبه، ســازمان برنامه و بودجه کشور 
و وزارت امــور اقتصــادی و دارایی موظف 
هستند به گونه ای عمل کنند که ابتدای هر 
فصل حداقل ۲۵ درصد از منابع تبصره ۱۸ 
بودجه ســال ۱۴۰۲ از طریق شبکه بانکی 

پرداخت شود.

ایجاد سازوکاری برای فارغ التحصیلان 
دوره های تحصیلات تکمیلی

در مصوبه دوم شورای عالی اشتغال با توجه 
به ضرورت رفع بیکاری فــارغ التحصیان 
بخصوص دانــش آموختــگان تحصیات 

تکمیلی، معاونت علمی فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری موظف شد با 
همکاری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و 
وزارت، تعاون کار و رفاه اجتماعی نسبت به 
ایجاد سازوکار شناســایی و هدایت اشتغال 
فارغ التحصیــان دکتری و کارشناســی 
ارشــد زیر ۴۰ ســال با محوریت شــرکت 
های دانش بنیــان از طریق فعالیت کاریابی 
تخصصی و به کارگیری مشــوق های بیمه 
ای یارانه دستمزد و یارانه کارورزی به انجام 

رساند.
همچنین مقرر شد تعداد افراد مشمول این 
مصوبه و میزان بــار مالی آن در قالب جدول 
ضمیمه توســط وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی مشخص و منابع مالی آن بر اساس 

قانون مشخص شود.

نحوه هزینه کرد تبصره 18 قانون بودجه
تبصره ۱۸ قانون بودجــه ۱۴۰۲ به حمایت 
از شــرکت هــای دانش بنیــان اختصاص 
دارد؛ با مصوبه شــورای عالی اشــتغال و در 
راســتای تســریع در عملیاتی شــدن این 
تبصره مقرر شــد ســازمان برنامه و بودجه 
اعتبار پیش بینی شــده در این تبصره را با 
قید اولویت متناسب با منابع موجود مطابق 
دستورالعمل مصوب شــده به حساب های 

پیشرفت و عدالت ملی و استانی واریز کند.
کمیته امــداد امام خمینی )ره(، ســازمان 
بهزیســتی کشــور، بنیاد برکت و صندوق 
نوآوری و شــکوفایی برای جــزء ۴ بند ب 
این تبصــره برنامه عملیاتــی اجرایی برش 
بخشی و اســتانی با تأکید بر اشتغال دانش 
بنیان اشتغال اقشار خاص زیست بوم ملی، 

اشتغال حمایت از اشتغال فارغ التحصیان 
دانشگاهی و رسته های اولویت دار اشتغال 
زا ظرف مــدت دو هفته پــس از اباغ این 
مصوبه به دبیرخانه شــورای عالی اشتغال 
اعام و گزارش عملکــرد اقدامات را ماهانه 

ارائه کنند.

اجرای طرح مهارت آموزی به مدت 
سه سال

در مصوبه دیگر شــورای عالی اشــتغال و 
به منظــور ارتقاء توانمندی هــای مهارتی 
منطبق با ویژگی های فردی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، مکلف شــد با همکاری 
وزارت آموزش و پــرورش، وزارت ارتباطات 
و فناوری اطاعــات، وزارت صنعت معدن و 
تجارت، کمیتــه امداد امــام خمینی )ره(، 

ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشــور، 
سازمان صداوســیمای جمهوری اسامی 
ایــران، ســازمان بســیج مســتضعفین و 
دانشــگاه آزاد اســامی از فصل تابســتان 
۱۴۰۲ به مدت سه سال نســبت به اجرای 
طرح مهارت آموزی بــرای دانش آموزان و 
بازماندگان از تحصیل سنین ۱۲ تا ۱۸ سال 
و سایر متقاضیان در محدوده سنی حداکثر 
۳۰ سال جمعاً ســالانه برای ۲ میلیون نفر 
از طریــق ارائه آموزش های کســب و کار و 
مهارت مناسب با نیاز بازار ، ارائه آموزش کار 

و صدور گواهی مهارت اقدام کند.
همچنین وزارت امور اقتصــادی و دارایی با 
هماهنگی ســازمان برنامه و بودجه کشور و 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی موظفند 
نسبت به تأمین و تخصیص منابع باعوض 
مورد نیاز جهت اجرای طرح مهارت آموزی 
برای دانش آموزان و بازماندگان از تحصیل 
سنین ۱۸ تا ۱۲ ســال تا ســقف ۱۰ هزار 
میلیارد ریــال از محل منابع اجــزای ۶ و ۹ 
تبصره ۱۸ و ســایر ظرفیت های موجود در 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور اقدام 

کنند.

رفع ابهام بانک ها در پرداخت 
تسهیلات مشاغل خانگی

همچنین بانک مرکزی جمهوری اســامی 
ایران موظف شــد ابهام بانک ها در خصوص 
انتقال مفاد قانونی بنــد ب تبصره ۱۶ قانون 
بودجه ۱۴۰۱ بــه جزء ۸ بند الــف تبصره 
۱۸ قانــون بودجه ســال ۱۴۰۲ با موضوع 
تسهیات تکلیفی سقف تسهیات خانگی 
کارفرمایی ســقف رســته های فردی قابل 
پرداخت را ظرف یــک هفتــه از اباغ این 
مصوبــه برطرف و بــه بانک هــای عامل و 

مؤسسات مالی و اعتباری اباغ کند.



 ارتباط چندوجهی بازارهای طلا، ارز و بورس

چرا سکه و طلا ریزشی شد؟

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 امکان ثبت شکایت برای خریداران
افزایش قیمت لاماری بر چه اساسی بود؟

قیمت لاماری در لیست نخســت قیمت اعامی خودروهای مونتاژی 
که از سوی شورای رقابت منتشر شــد قرار نداشت و اخیرا به خریداران 
این خودرو اعام شده که برای دریافت خودروی خود باید قیمتی را به 
عنوان مابه التفاوت پرداخت کنند. در این میان این ســوال مطرح است 
که با توجه به اینکه خودروساز طبق دستورالعمل شورای رقابت اجازه 
افزایش قیمت قبل از انتشار قیمت ها را نداشته، افزایش قیمت لاماری 

بر چه اساسی بوده است؟
 بهمن ماه سال گذشته بود که دستورالعمل شورای رقابت برای تنظیم 
بازار خودرو منتشر شــد؛ در بند ۶ ماده ۵ این دستورالعمل تاکید شده 
بود که عرضه کننــدگان حق پیش فروش خودروهایــی که قیمت آن 
تعیین نشــده را نخواهند داشــت. بر این اســاس و بعد از حدود چهار 
ماه، یعنی در تاریخ ۱۶ اردیبهشت ســال جاری شورای رقابت اقدام به 
انتشار لیســت قیمت خودروهای مونتاژی کرد. لیستی که در آن جای 
برخی خودروها از جمله لاماری خالی بود. دلیل آن نیز تکمیل نشــدن 
محاسبات قیمتی توسط سازمان حمایت بود. چرا که سازمان حمایت 
باید طبق دستورالعمل شورا محاســبات را انجام داده و قیمت ها را در 
اختیار شورای رقابت قرار دهد که این فرایند برای برخی خودروها طی 

نشده بود.
در این میان اما برخی خودروســازها بی توجه به مصوبه شورای رقابت 
اقدام به پیش فروش خودروهایی کردند که قیمت آن ها هنوز توســط 
شورای رقابت مصوب نشده بود. در این راستا برخی مخاطبان در تماس 
با خبرگزاری ایســنا اعام کردند که قبل از نوروز سال ۱۴۰۲ اقدام به 
پیش خرید خودروی لامــاری با قیمت یک میلیــارد تومان کردند اما 
اخیرا به آنها اعام شــده اســت که برای تحویل گرفتن خودروی خود 
باید حدود ۵۰۰ میلیون تومان دیگر واریز کنند. درحالی که در لیست 
قیمتی که ۱۷ تیرماه توسط شــورای رقابت منتشر شد، قیمت لاماری 

یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان تعیین شده است.
البته باید به ایــن نکته توجه داشــت که مصوبات شــورا از زمان اباغ 
لازم الاجرا است و عطف به ماسبق نمی شود؛ به عبارتی افرادی که در ۱۶ 
اردیبهشــت اقدام به خرید خودرو کردند باید طبق قیمت های همان 
تاریخ واریزی انجام دهند نه قیمت هایی کــه در تاریخ ۱۷ تیرماه اعام 
شده است. اما موضوعی که وجود دارد این اســت که قیمت لاماری در 

لیست قیمت هایی که ۱۶ اردیبهشت اعام شد قرار نداشت.

یک ابهام بزرگ و امکان ثبت شکایت برای خریداران
 سوالی که ایجاد می شود این اســت که آیا خودروسازان تخلف کرده اند 
یا اینکه وزارت صمت در بهمن سال گذشــته دستورالعمل تنظیم بازار 

خودروی شورای رقابت را به خودروسازان اباغ نکرده است؟
بر این اســاس پیگیری های ایسنا حاکی از آن اســت که شورای رقابت 
درحال پیگیری ایــن موضوع بوده اســت و مخاطبانی که با شــورای 
رقابت برای طرح این مشــکل تماس می گیرند برای ثبت شکایت خود 

راهنمایی می شوند.

تقابل شورای عالی بورس با شورای رقابت برای 
و در بورس عرضه خودر

اگرچه شــورای عالی بورس به دنبــال عرضه مجدد خــودرو از طریق 
بورس حتی با اســتفاده از ظرفیت مجلس اســت اما شــورای رقابت 
همچنان بر موضع خود پافشــاری کرده و عرضه خــودرو در بورس را 

عملی ضدرقابتی می داند.
پس از حدود ۳ سال که از عمر قرعه کشی خودرو )خودروسازان ایرانی 
برای فروش خودرو با قیمت کارخانه، پس از ثبــت نام از متقاضیان هر 
بار از بین میانگیــن ۵ میلیون نفر ثبت نام کننده بــه ۱۰ تا ۲۰ هزار نفر 
خودرو می فروختند( می گذشت، از سال ۱۴۰۱ اســتفاده از سازوکار 
بورس برای عرضه خودرو به کار گرفته شــد منتهی با توجه به مخالفت 
شــورای رقابت و البته عدم تمایل وزارت صمت به اســتفاده از بورس و 
همچنین حذف بند عرضه خودرو در بورس در مجلس، روش جدیدی 

تحت عنوان »نوبت دهی« ابداع شد.

در سیســتم نوبت دهی، خودروهای داخلی و مونتاژی بر اساس قیمت 
دستوری اباغ شده از سوی شــورای رقابت فروخته می شوند و با توجه 
به وضعیت زیاندهی شــرکت ها، خودروســازان به ویــژه مونتاژکاران 
تمایلی به استفاده از این سیستم و قیمت های دستوری ندارند و ترجیح 
می دهند محصولات خود را با قیمت هایی که از طریق رقابت در بورس 
کالا تعیین می شود بفروشند تا ضمن دور زدن قیمت گذاری دستوری، 

خودروها را با قیمتی نزدیک به قیمت بازار بفروشند.
بر همین اســاس نیز حتی پس از اینکه شــورای رقابــت اعام کرد هر 
گونه عرضه خودرو در بــورس اقدامی ضدرقابتی تلقی شــده و پیگرد 
قانونی دارد اما باز هم یکی از شــرکت های مونتاژکار اقدام به استفاده از 
سازوکار بورس برای عرضه خودروهای خود کرد که البته در شب عرضه 

محصولات این شرکت، جلوی فروش خودرو از بورس کالا گرفته شود.
با این وجود، اخیراً محسن علیزاده عضو شورای عالی بورس اعام کرده 
که »شورای عالی بورس با توجه به تفسیری که از قانون ابزارهای مالی 
دارد ســعی می کند شــورای رقابت را متقاعد کند تا خودرو در بورس 
عرضه شــود، اما اگر شــورای رقابت روی تصمیم قبلی خود اصرار کرد 

موضوع در مجلس دنبال خواهد شد.«

شورای رقابت: عرضه خودرو در بورس اصلًا مطرح نشده است
در این رابطه ســپهر دادجوی توکلی مدیر روابط عمومی شورای رقابت 
به مهر گفت: شــورای رقابت همچنان از دستورالعمل ۵۴۳ خود مبنی 
بر عدم عرضه خودرو در بورس کالا پیــروی خواهد کرد و اگر نهادهای 

دیگری مانند مجلس تصمیمی بگیرند قابل احترام است.
وی تاکید کرد: در حال حاضر دستورالعمل شورای رقابت موفق بوده و 
منجر به کاهش قیمت و افزایش عرضه شده است و بنابراین تنها چیزی 
که مدنظر شورای رقابت بوده همان دســتورالعمل ۵۴۳ است. شورای 
رقابت هیــچ بحث دیگری در مــورد گزینه های دیگر نه کــرده و نه در 

دستور بررسی است.
توکلی تصریح کــرد: مجلس قانــون تصویب می کنــد؛ زمانی بود که 
تصمیم گرفته شــد که موضوع خودرو به وزارت صمت تفویض شود و 
بعد مجدد شــورای رقابت وارد شــد. بنابراین مجلس اولی است و هر 
تصمیمی بگیرد قانون اســت. اما به هر حال شــورای رقابــت از قانون 

تبعیت و از سیاست های خود دفاع می کند.
وی در مورد اینکه وزارت صمت نظرات جدیدی در مورد عرضه خودرو 
به شــورای رقابت ارائه کرده اســت یا خیر نیز گفت: نمایندگان وزارت 
صمت مانند آقای منطقی معاون وزیر صمت در کارگروه شورای رقابت 
حضور می یابد اما تاکنون نظری خاف نظر شــورای رقابت از ســوی 

وزارت صمت اعام نشده است.

بازار

رییس ســازمان ملی بهره وری با بیان اینکه در ســال 
۱۴۰۱ شاخص بهره وری در کل بالاترین مقدار در ۱۰ 
سال اخیر بوده است، گفت: رشــد بهره وری در دولت 
دوازدهــم منفــی ۰.۶ درصد بود که این شــاخص در 

دولت سیزدهم به ۳.۶ درصد رسید.
 »میر سامان پیشــوایی« در افتتاحیه رویداد نوآوری 
بهره ور در حوزه انرژی، اظهار داشــت: در برنامه هفتم، 
رشد اقتصادی هشــت درصد را مورد هدف قرار دادیم؛ 
یعنی در پنج ســال آتی مهم ترین هدف کشور ارتقای 

بهره وری و رشد اقتصادی از محل بهره وری است.  
وی با بیان اینکه در دهه ۹۰ عملکرد ضعیفی در حوزه 
بهره وری داشتیم، افزود: رشــد بهره وری از سال ۹۰ تا 
۹۹ در مسیر تنزلی و سراشــیبی قرار داشت، اما در سه 

سال گذشته بهبود یافته است.
رییس ســازمان ملی بهره وری گفت: رشــد 
اقتصادی در ســال گذشــته به چهار درصد 
رســید که ۳.۱ درصد آن از محل بهره وری و 
مابقی از محل نیروی کار و موجودی سرمایه 
بود و به عبارتی ۷۵ درصد رشــد اقتصادی از 

محل بهره وری رخ داده است.
پیشوایی تاکید کرد: در سال ۱۴۰۱ شاخص بهره وری 

در کل بالاترین مقدار را در ۱۰ سال اخیر داشت.
وی ادامه داد: متوســط رشــد بهره وری در سال های 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ برابر ۳.۶ درصد بــوده در حالی که این 
شاخص در ۵۰ ســال گذشــته ۰.۲ درصد و در دولت 

دوازدهم منفی ۰.۶ درصد بود.

رییس سازمان ملی بهره وری بیان کرد: برای 
جبران عقب ماندگی بهــره وری در دهه ۹۰ 
باید خود را با کشورهای موفق مقایسه کنیم، 
برای مثال کشــوری در شرق آسیا نزدیک به 
۱۹ درصد رشــد اقتصادی از محل بهره وری 
داشــته اســت؛ بنابراین برای جبــران این 

عقب ماندگی راه طولانی در پیش داریم.
پیشوایی تاکید کرد: اگر رشــد ۳ درصدی بهره وری را 
در دو تا سه سال آینده داشته باشیم می توانیم اثر آن را 

در سفره مردم ببینیم.
وی گفــت: در دنیا در ســال ۲۰۲۲ نزدیــک به ۲۵۰ 
میلیارد دلار بــرای ارتقای بهــره وری در حوزه انرژی 
انجام شده است، در حالی که در بودجه سال ۱۴۰۰ در 

کل ۳۰ هزار میلیارد تومان در ارتقای بهره وری انرژی 
مصوب شــده بود؛ البته باید توجه داشت که پتانسیل 

لازم در این حوزه در داخل کشور وجود دارد.
رییس سازمان ملی بهره وری اظهار داشت: در دنیا ۵۸ 
درصد از ۲۵۰ میلیارد دلار هزینه شــده برای ارتقای 
بهره وری جذب حوزه ســاختمان شــده است و بخش 

قابل توجهی نیز جذب حمل و نقل شده بود.
پیشــوایی با بیان اینکه هدف از ایجــاد جریان نوآور 
استفاده از ظرفیت دانش بنیان برای افزایش بهره وری 
است، تصریح کرد: دولت زورش نمی رسد و امید ما هم 
به شرکت های دانش بنیان است و دولت تنها کاری که 
می توان انجام دهد این اســت که بســتر لازم را فراهم 

کند.

 رییس ســازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: ســهم 
کشــورمان از ابربازار حــال در جهــان، کمتر از یک 
درصد است که نشان می دهد در این زمینه در گذشته 

کوتاهی شده و عقب افتادگی های جدی وجود دارد.
»مهدی اســام پناه« در خاتمه مراســم »جایزه ملی 
کیفیت ایران ۱۴۰۲« در پاســخ به ایرنا افزود: سازمان 
ملی اســتاندارد برای بازارگشایی در این ابربازار تمرکز 
کرده اســت.وی به صــدور فقط ۳۰ نشــان حال در 
گذشته در کشور اشــاره کرد و گفت: از ابتدای فعالیت 
دولت سیزدهم تاکنون، افزون بر یک هزار نشان حال 
برای محصولات، کالاها و خدمات مختلف ایرانی صادر 

شده اســت.این مقام مســوول تصریح کرد: 
صدور نشــان حال به منظور سهولت حضور 
شرکت ها و تولیدکنندگان در بازارهای هدف 
است.وی خاطرنشان کرد: صدور نشان حال 
در پیوســت خود صدها صفحه گزارش های 
تکنیکال و آزمایشــگاهی دارد که بنیه همه 

آنها نیز بر پایه اسام است.
اســام پناه، به صــادرات ســالیانه ۵۰ میلیون دلار 
محصــولات و کالاهای حال از ایران به مالزی اشــاره 
و خاطرنشــان کرد: در صورتــی کــه زمینه های لازم 
فراهم شــود، صادرات محصولات حال به این کشور 

تا سالیانه ۵۰۰ میلیون دلار دور از دسترس 
نخواهد بود.وی تاکید کرد: این محصولات، 
مشتریان خاص خود را دارد که از توان خرید 
لازم نیز برخوردارند و در عین حال، توســعه 
صادرات آنها بــه اقتصاد ملی مــا نیز کمک 
خواهد کرد.رییس ســازمان ملی استاندارد 
ایران همچنین در خصوص موضوع واردات 
خودرو، خاطرنشــان کرد:  از همان روز نخست که مقرر 
شد مجوز واردات صادر شــود، از آن استقبال کردیم و 
آن را کمکی پایدار، رقابتی و انحصارشکن برای اقتصاد 
کشور و بازار خودرو دانســتیم.وی تصریح کرد: امروز 

سازمان ملی استاندارد ایران به منظور شکست انحصار 
موجود، شــرایط را برای واردات خودرو به گونه ای رقم 

زده که میلیون ها خودرو می تواند وارد کشور شود.
اســام پناه در ادامه درباره پایان یافتــن مهلت اعمال 
اســتانداردهای ۸۵گانــه خودروها تا آخــر تیر ماه، 
تصریح کرد: در این زمینه قانون فصل الخطاب اســت و 
با پایان یافتن مهلت مقرر، برابر قانون عمل خواهد شد.

وی تاکید کرد: ســازمان ملی استاندارد، سازمان مردم 
اســت و همه تاش خود را در جهت صیانت از ایمنی، 
ســامت، کیفیت زندگی و مصرف مردم در حوزه های 

مختلف انجام خواهد داد.

 بهره وری

استاندارد

وحید بلالی  نقدینگــی موجود در اقتصاد 
کشــور و ارتباط تنگاتنــگ بازارهای مالی 
یکی از موضوعاتی اســت که همیشه باید به 

صورت چند وجهی بررسی شود.
روز یکشــنبه ســکه امامی با ریزش قیمت 
بیش از ۷۰۰ هزار تومانی نسبت به روز قبل 
به ۲۷ میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان رســید، 
قیمت ســکه امامی البته نسبت به دو هفته 
قبل خود با کاهش یک میلیون و ۸۰۰ هزار 

تومانی مواجه شده که قابل توجه است.

نزدیک ایام محرم و صفر و کاهش 
قیمت طلا و سکه

یکی از مشتریان همیشگی بازار سکه و طا 
جوانان در آســتانه ازدواج بــوده و ایام ذی 
حجه و اعیاد مبارک قربــان و غدیر یکی از 
ایام مبارک برای ازدواج است که بازار خرید 
ســکه و طا نیز در این ایام داغ می شود و با 
شروع محرم تقاضای مردم برای خرید انواع 

طا کاهش می یابد.

 کاهش قیمت دلار و تأثیر مستقیم
بر بازار سکه و طلا

یکــی از مهمتریــن بازارهایی کــه به طور 
مستقیم با بازار ســکه و طا در ارتباط است 
بازار ارز اســت، با کاهش قیمت ارز در بازار 
آزاد بازار ســکه و طا نیز کاهشی می شود، 
دلار در بازار در روز یکشــنبه بــه ۴۸ هزار 
۶۸۰ تومان رســیده که نسبت به هفته های 
قبل ۱,۵۰۰ تومان کاهش قیمت را نشــان 
می دهد، البته دلار در ســبزه میــدان نیز 
قیمتی در حدود ۴۸ هزار تومان داشــته و 

باعث شد سکه و طا ریزشی شود.

کاهش قیمت انس جهانی طلا
یکی دیگــر از عوامل کاهــش قیمت طا 
در بازار داخلــی قیمت جهانــی انس طا 
اســت، البتــه وزن قیمــت دلار در قیمت 
طا بسیار بیشــتر از انس طا بوده اما انس 

طا نیز در قیمــت روزانه طــا تأثیرگذار 
اســت، قیمت انس جهانی طا در ســه ماه 
پیش بــا نزدیک شــدن به ســقف قیمتی 
یعنی محدوده ۲۰۶۳ دلار ریزشــی شــده 
و نتوانســت از ســقف تاریخی که سه بار در 
زمان های مختلف برای فتح آن اقدام کرده 
بود بگذرد، انس طا البته در بلندمدت حتماً 
صعودی خواهد بود اما در شــرایط کنونی و 
با فروکش شــدن غوغاهــای جهانی مانند 
همه گیری کرونا، جنگ اوکراین و روســیه 
و تنش های بین المللــی، انس طا آرامش 
قبل از طوفان را ســپری می کند و بافاصله 
بعد از اولین حادثه بزرگ جهانی، انس طا 
می تواند صعودی شــده و بــر قیمت طای 
داخلــی نیز تأثیرگــذار باشــد.علی فراقی 
کارشناس بازارهای مالی در این باره گفت: 
پس از چنــد مدتی ســایه انداختن رکود و 
فشار فروش در بازار طا و سکه بازهم شاهد 
ریزش قیمت های آن بودیم تا باز هم شاهد 

افتی بیشــتر در آن باشــیم. اما حال باید به 
دنبال علت های تأثیر گذار باشیم تا به عاوه 
کشف دلایل آن پیش بینی نسبی از سمت 

و سوی حرکتی آن داشته باشیم.

بازارهای چندوجهی سکه، طلا و دلار 
چه ارتباط تنگاتنگی با هم دارند؟

فراقی با بیان اینکه عوامل بســیاری بر بازار 
ســکه و طا تأثیرگــذار هســتند، تصریح 
کرد: مهمترین عامل سیاست پیش گرفته 
دولت در سال جدید است زیرا سیاست های 
دولت برای کنترل نقدینگی و کنترل تورم 
باعث شــده پول در بازارها نباشد و پول در 
ســپرده های ثابت بانکی یا صندوق های با 
درآمد ثابت حبس شــود در نتیجه در این 
شــرایط بازارهایی مانند ارز، ســکه و طا 
خودرو و بورس ریزش می کنند. در شرایطی 
که در بازار پول نباشــد فروشنده زیاد شده 
و در نهایت به صورت خودکار بازار ریزشــی 

می شــود و ریزش طــا و ســکه در نتیجه 
همین رفتار است.

این کارشــناس بازار مالی افزود: در سمت 
دیگر قیمت هــای طای جهانــی را داریم 
که با فاکتــور گرفتن وضعیــت اقتصادی و 
موارد اقتصادی داخلی شــاهد شکل گیری 
عرضه های نســبتاً قــوی در چندماه اخیر 
بوده ایم که البته هرزمــان هم طا )طای 
جهانی( با تقاضای نســبی رو به رو شــده با 
اعمال سیاســت های انقباضی فدرال رزرو 
به خوبی به ســمت پایین هل داده است تا 
حداقل در کوتاه مدت و میان مدت شــاهد 
دیدگاه ریزشــی غالب در این بازار باشیم، 
رکودی که خیلی از افــراد آن را برای برخی 
دیگر از قســمت های بازار جهانــی ناگزیر 
می دانند.پس صرفــاً در کوتاه مدت و حتی 
میان مدت از داخل و خارج کشــور می توان 
به این نتیجه رســید که شاهد تمایل بیشتر 
به افت قیمتی هستیم تا رشد و دیدگاه های 

آینده هم بیشتر به ســمت ثبات قیمتی یا 
افت قیمتی است تا گرایش به رشد.

علی فراقی اضافه کرد: از مبحث نموداری و 
تکنیکی هم اگر طا و سکه داخلی و نمودار 
انس جهانی را مورد بررســی قــرار دهیم 
به خوبی متوجه خواهیم شــد کــه در این 
قسمت زمانی جهت حرکتی بازار به سمت 
افت بیشــتر گرایش دارد مگر در مهم ترین 
پارامترهای خارجی یعنی سیاســت هایی 
مانند سیاســت های فدرال رزرو یا در داخل 
شاهد سیاســت هایی برخاف حال حاضر 
باشــیم تا بازار طا قصد گام جدید صعودی 
داشته باشد.این فعال بازارهای مالی با بیان 
این که در مــورد یکی دیگــر از فاکتورهای 
مهم می توان قیمــت دلار را در نظر گرفت، 
گفت: دیدگاه رکــودی حاکم بر آن در حال 
حاضر باعث تأثیری مســتقیم بر بازار مهم 

طا و سکه است.
فراقی در پایان گفت: در قســمتی هم خوب 
اســت در مقابل دلاری که بــر روی طا و 
سکه هم تأثیرگذار اســت اشاره کوتاهی به 
صنایعی از بازار سرمایه داشــته باشیم که 
بازوی مهم ارز آوری به کشــور هستند که 
در حال حاضر با ریسک های فراوانی همراه 
شــده اند که در صورت ادامه دار بودن این 
ریسک ها ممکن اســت در آینده با افزایش 
نرخی قابل توجه در دلار همراه باشــیم که 
به تبع آن هم شاهد تأثیرگذاری آن بر روی 
بازارهایی مانند طا و ســکه باشیم که البته 
این مورد در بــازه زمانی بزرگ تری تأثیرات 
اصلی خود را اعمال خواهد کــرد. در پایان 
موارد هم در حال حاضر اکثریت فاکتورهای 
بازاری جهت افت یا دســت کم فرسایش و 
حرکتی خنثی را نشــانه گرفته اند که برای 
انتظار رشــدی در این بازارها باید شــاهد 
برعکس شــدن برخی از ایــن پارامترهای 
تأثیرگذار در بازار همانند مورد ذکر شــده 
آخر باشیم تا بتوانیم جهت حرکتی را تغییر 

یافته در نظر بگیریم.

رییس سازمان ملی بهره وری:رشد بهره وری از منفی ۰.۶ درصد دولت گذشته به ۳.۶ درصد در دولت سیزدهم رسید

رییس سازمان ملی استاندارد: سهم ایران از بازار حلال یک درصد است

 وزارت اقتصاد: 

 حفظ اعتماد مردم به بازار سرمایه برای دولت در اولویت است
خریدار  وزارت اقتصاد اعــام کرد: بازار 
سرمایه و بازگشت اعتماد مردم به این بازار 
برای دولت ســیزدهم در اولویت است؛ ارائه 
بســته های حمایتی، اطمینان بخشــی به 
ســهامداران خرد برای جلوگیری از تضییع 
حقوق آنها، واکنش ســریع و بی مماشات به 
حواشی ایجاد شده و استمرار تاش ها برای 
حفظ حقوق سهامداران و شفافیت این بازار 

در همین راستا انجام شده است.
 وزارت امــور اقتصادی و دارایی در پاســخ 
به گزارشــی با عنوان »بی اعتنایی دولت به 
وضعیت قرمز بــورس« توضیــح داد: بازار 
ســرمایه و بازگشــت اعتماد مردم به این 
بازار برای دولت ســیزدهم و شخص رییس 
جمهور بســیار مهم بوده و بــه همین دلیل 
دو نوبت یعنی بهمــن ۱۴۰۰ و آبان ۱۴۰۱ 
دولت دو بســته حمایت از بازار ســرمایه را 
مصوب کرد که مورد اقبال فعالان اقتصادی 

هم قرار گرفت.

نگاه دولت به بازار سرمایه نگاهی بلندمدت 
و عمیق اســت و به عنوان محــرک اصلی 
بخش تولیــد و تامین مالی ایــن بخش به 
آن نگاه می کنــد. همچنان کــه در ۳ماهه 
نخســت امســال ســه اقدام مهم »عرضه 
اولیه« »انتشــار اوراق شرکتی« و »افزایش 
سرمایه شرکت های بورســی« برای تحقق 
این هدف انجام شده تا تامین مالی تولید از 
بازار سرمایه به عنوان یکی از مطمئن ترین 

روش های تامین مالی محقق شود.
گرچه نوسان در بازارهای مالی طبیعی است 
و نمی توان انتظار رشد همیشگی این بازار را 
داشت، اما در جریان حواشی ایجاد شده در 
خصوص مصوبه نرخ خوراک پتروشیمی ها 
و ســایر صنایع نیز دولــت اطمینان داد که 
بدون مماشات با متخلفان احتمالی برخورد 
می کند و اجازه نخواهد داد این حواشــی به 

اعتماد مردم به بازار سرمایه لطمه بزند.
در همین مــورد وزیــر اقتصاد بــه رئیس 

ســازمان بورس و اوراق بهادار دستور داد تا 
ریز معامات روزهای ۱۷ و ۱۸ اردیبهشت 
ماه سال جاری را بررســی کند و در صورتی 
که مــواردی مرتبــط بــا بخش هایی که 
اطاعات خاص و ویژه و دسترسی انحصاری 
دارند، وجود داشــت، حتماً بدون هیچ گونه 
مماشاتی با آن دســته از فعالان اقتصادی 

برخورد قانونی صورت بگیرد.

عاوه بر این وزارت اقتصاد پیشنهادی تحت 
عنوان اصاح آیین نامه مربوط به تعیین نرخ 
خوراک را به هیات دولــت ارائه کرده که در 
کمیســیون اقتصادی دولت مطرح است و 
بعد از نهایی شــدن به صحــن هیات دولت 
می رود. پیشــنهادی که در صورت تصویب 
هم در مورد بازگشــت فرمول به جای نرخ 
ثابت هــم زمان اجــرای آن شــاهد تغییر 

خواهیم بود.
در همین حال دولت در کنــار تاش برای 
حمایــت از بازار ســرمایه برای بازگشــت 
اعتماد مردم به این بازار و حفظ این اعتماد 
تاش های دیگری برای افزایش شــفافیت 
انجــام داده کــه همچنــان ادامــه دارد و 
نمی توان ادعا کرد که دولت نســبت به این 

بازار بی اعتنا است.
شاهد این مدعا هم اقدامات حمایتی دولت 
از ابتدا تا امروز است که مســتمر و بی وقفه 
بوده و هــم روزهای اخیر بــرای نمونه نامه 

رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار به 
دادســتان کل کشــور را شــاهد بودیم که 
خواستار رســیدگی به برخی مواردی شد 
که به نظر می رسد طی این سال ها منجر به 

تضییع حقوق سهامداران شده است.
در این نامه تاکید شــده بود که شرکت های 
پالایش نفــت از جمله شــرکت های ثبت 
شده نزد این سازمان هستند که در ترکیب 
ســهامداری آنها تمام اقسام ســهامداری 
شــامل ســهامداران عدالت )حــدود ۴۹ 
میلیون نفر(، صندوق های ســرمایه گذاری 
صندوق پالایش یکم، ســهامداران خرد و... 
حضور دارنــد؛ لذا اطاعــات و صورت های 
مالی آنها مبنای تصمیم گیری طیف بسیار 
گسترده از مردم کشور است و هرگونه تأخیر 
در افشای اطاعات یا ارائه اطاعات خاف 
واقع و گمراه  کننده تصمیم گیری استفاده 
کننــدگان را بــا چالــش اساســی مواجه 

می کند.



وها در تهران جزئیات پیشنهاد معاینه فنی ۳ سطحی خودر

مدیر عامل سازمان تأمین اجتماعی تشریح کرد

تأمین اجتماعی چگونه از بازنشستگان حمایت می کند

جامعه
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 برخورداری از شهر آموزش دهنده
وندان  حقی برای شهر

صدیقه صدرالهی  زیست شــهری زمانی که با احساس تعلق معنادار 
در میان شهروندان به شهر خود همراه شــود، حقوق و وظایفی را برای 
ساکنان ایجاد می کند و یک شهروند مســئول برای آنکه در سرنوشت 
محیط زندگی خود مشارکت داشته باشد، ناگریز از تعامات اجتماعی 

با سایر شهروندان و محیط و مدیریت شهری است.
این امر مســتلزم آگاهی شــهروندان از حقوق و وظایف شان است که 
یکی از آنها، ضرورت و اهمیت آمــوزش و مهارت های متنوع و متعدد و 
انعطاف پذیری در حوزه مهارت آموزی است. چنین انعطافی در آموزش 
نشان از اهمیت، ماهیت، مفهوم و اقدامات لازم برای هماهنگ شدن با 
زندگی شــهری و منطقه ای دارد که در نتیجه آن، شهروندان به کمک 
خود و سایر شهروندان به کســب آموزه های شهری می پردازند و در اثر 
این هم کنشی تار فرهنگ شــهروندی را در پود اجتماع خود می بافند و 
بدین ترتیب نقشی ماندگار از همدلی، همکاری و مسئولیت پذیری بر 
کتیبه خاطرات شهر می زنند و محیطی ســرزنده و پویا برای خود می 
آفرینند.در دهه های اخیر و با گســترش و پیچیدگی فزاینده زیســت 
شهری، مفاهیم نوینی در خصوص تعامل شهر و شهروندان شکل گرفت 
که بر مبنای آن، شــهر محیطی زنده و متعامل اســت و این مفاهیم که 
از شهر خاق تا شــهر آموزش دهنده و اخیرا هم مفهوم »تکنوپلها« یا 
شهرهای علم و فناوری را به حوزه مطالعات برنامه ریزی شهری افزوده، 

برگرفته از از نگاه دانش بنیان و فناورانه به شهرهای جدید است.
شــهرهای آموزش دهنده، مفهومی جدید در میان مفاهیم نوین برنامه 
ریزی و مدیریت شــهری اســت. نظریه شــهر آموزش دهنده در اوایل 
قرن بیســت و یکم مطرح شــد و از ســوی صاحبنظران مورد استقبال 
قرار گرفت؛ در این رویکرد شــهر در حقیقت بخشی از هویت اجتماعی 
و فرهنگی شهروندان را تشکیل می دهد.شــهر می تواند توانمندسازی 
فردی و اجتماعی، توســعه اقتصادی و رفاه فرهنگی و توســعه پایدار را 
افزایش دهد و امروزه ثابت شده است که نیاز به آموزش های شهروندی 
و تمرین آن در بستر شهر حقیقتی انکارناپذیر است. اهمیت این موضوع 
به حدی است که منشــور بین المللی شــهر های آموزش دهنده که در 
سال ۲۰۰۸ تصویب شد، حق جدیدی برای تمام ساکنان شهر قائل می 

شود که از جمله آن، حق داشتن یک شهرِ آموزش دهنده است.  
درســت اســت که فضاهای رســمی آموزش از مهدکودک تا آموزش 
عالی در شهرها مکان یابی می شــوند و از لحاظ مساحت سه تا ۵ درصد 
شهر را پوشش می دهند، اما در کنار آموزش های رسمی که به صورت 
آکادمیک و همراه با ارائه مدارک تحصیلی به شــهروندان اســت و در 
شــبکه نهادهای رســمی آموزشــی نظیر آموزش و پرورش و آموزش 
عالی اجرا می شــود، می توان از آموزش غیررســمی یا تصادفی نیز یاد 
کرد که در جریان زیســت روزمره شهروندی به شــهروندان می آموزد 
و شــهروندان از آن یاد می گیرنــد.از این منظر شــهرِ آموزش دهنده، 
آموزش های مادام العمــری را برای همه ترویج می کنــد و تعریفی که 

یونسکو در این خصوص دارد شامل موارد زیر است:
* به شکل اثربخشی همه منابع اش در هر بخش را برای ترویج آموزش 

فراگیر، از آموزش های پایه تا عالی بسیج می کند.
* آموزش در خانواده ها و اجتماعات را احیا می کند.

* آموزش در محل کار را تسهیل می کند.
* استفاده از تکنولوژی های آموزشی مدرن را گسترش می دهد.

*کیفیت و برجستگی در آموزش را ارتقاء می دهد.
* فرهنگ آموزش در طول زندگی را پرورش می دهد.

از آنجا که فرهنــگ و هنجارهای اجتماعی را نمی توان به شــهروندان 
دیکته کرد؛ شــهرها محیطی مناســب برای یادگیــری مدام العمر و 

تصادفی از طریق تبادل دانش و ایده ها به شمار می روند.
اهمیت این موضوع با در نظر گرفتن این که در شهرهای امروز با پدیده 
تنوع فرهنگی روبه رو هســتیم و آگاه شــدن از آداب و رسوم یکدیگر و 
تعامل و همکاری برای رسیدن به انســجام اجتماعی در شهر ضروری 

است، بیش از پیش نمایان می شود.
در شــهرهای بزرگ کشــورمان مانند پایتخت ۲۰۰ ســاله آن، برای 
آنکه بتوان فرهنگ شــهروندی را با ضریب تاثیرگذاری بیشــتری به 
شــهروندان، خصوصا کودکان و نوجوانان آموزش داد بیش از هر چیز 
باید تهران را به شــهری خوانا تبدیل کنیم تا شهروندی که در شهر طی 
مسیر می کند، از طریق تماس با المان ها و نشانگان شهری که در کالبد 
و مکان های شهری تعبیه شــده اند، آنها را برای زندگی در شهر آماده 
کرد.ایجاد کالبدهای فرهنگی نظیر احجــام هنری، کتابخانه ها و موزه 
ها در صورت تکثیر و گسترش متوازن در تهران، می توانند در آگاهی و 
ادراک ساکنان این شهر برای داشتن ایجاد محیطی لبریز از ارزش ها و 

هنجارهای اخاقی و انسانی تاثیر مطلوب داشته باشد.

گاج تعطیل شد
رئیس مــدارس غیردولتی اعــام کرد: موسســۀ آموزشــی گاج در 
اغتشاشات پارســال ســوالاتی برای دانش آموزان طرح کرده بود که 

جهت گیری و تحریک به سمت اغتشاشات داشت و تعطیل شد.
 

احمد محمــودزاده رئیس مــدارس غیردولتی اعام کرد: موسســۀ 
آموزشی گاج در اغتشاشات پارسال ســوالاتی برای دانش آموزان طرح 
کرده بود که جهت گیری و تحریک به ســمت اغتشاشــات داشــت و 
تعطیل شد.وی در یک برنامه تلویزیونی افزود: این موضوع در سوالات 

ادبیات یک آزمون از دانش آموزان در یک امتحان مطرح شده است.
رئیس مــدارس غیردولتی خاطرنشــان کرد: طی هفته گذشــته دو 
مجموعه بزرگ که در صدا و سیما تبلیغ می شود با امضای وزیر آموزش 
و پرورش نامه نوشتیم که تبلیغ آن متوقف شــود چرا که تخلف داشته 
اســت.محمودزاده گفت: در این زمینه حکم صادر و رأی عمومی اعام 

شده است.

ویی و تجهیزات پزشکی برای ما  تحریم های دار
فرصت شد

وزیر بهداشــت گفت: تحریم های دارویی و تجهیزاتی که به ما تحمیل 
شد بر اساس توان و دانش متخصصان مان به فرصت تبدیل شد.

 بهرام عین اللهی، در جلســه مشــترک با وزیر بهداشــت و تندرستی 
تاجیکســتان افزود: یکی از نقاط عطف پیشــرفت حوزه ســامت در 
ایران ادغام آموزش در درمان بــود ادغام آمــوزش در درمان از جمله 

استانداردهای جهانی است که در حوزه سامت ما پیاده شد.
وی گفت: ما در ابتدای انقاب فقط ۹ دانشگاه پزشکی داشتیم و اکنون 
۶۷ دانشگاه علوم پزشکی داریم و همچنین ۲۷۰ هزار دانشجوی علوم 
پزشــکی داریم به همراه ۲۲ هزار عضو هیأت علمی کــه نتیجه ادغام 

آموزش در درمان است.

یادداشت

دیوار

ســازمان  عامــل  مدیــر  خریــدار  
تأمین اجتماعــی گفت:اولویــت مــا برای 
بازنشســتگان بحــث توســعه خدمــات 
مخصوصاً خدمات درمانی و تامین بخشــی 

از هزینه های آن است.
میرهاشــم موســوی مدیر عامل سازمان 
تأمین اجتماعــی در حاشــیه بازدیــد از 
خبرگزاری مهر گفت: اساساً نظام حکم رانی 
تأمین اجتماعی نظامی است که مردم در آن 
احساس آرامش و امنیت کنند و به تعبیری 
آسایش و امنیت و شرایط زندگی مطلوب و 
ارتقا وضعیت رفاه و خدماتــی که در حوزه 

تأمین اجتماعی است.
وی افزود: تأمین اجتماعی اساســاً زندگی 
مردم را بــه نحوی در قالب چتــر حمایت و 

پوشش خودش قرار می دهد.

پوشش بیمه ای 2 میلیون فرد فاقد 
بیمه در دولت سیزدهم

وی گفت: گســترش پوشــش بیمــه را در 
اولویت قــرار دادیــم کــه از رویکردهای 
اساســی و اولیه ما اســت کــه در اصل ۲۹ 
قانون اساسی به آن توجه شده و آغاز دولت 
مردمی سیزدهم حدود دو میلیون نفر دیگر 
نیز تحت پوشــش بیمه اجتماعــی در این 
ســازمان قرار گرفتند و از این حمایت های 
بیمه ای برخوردار شده اند با همین اقتضای 
کســب و کار رقم و البته با قدرت و بیشتری 
چون حداقل ۵ تا ۶ میلیون نفر بیمه نشــده 
داریم و این ماهیت بیمه حــق همگانی در 
قانون اساســی اســت و ما باید تاش کنیم 
این ماهیت بیمه را به همه برســانیم و اثری 
که بیمه بر تحقق عدالت دارد بســیار مهم و 

مکلف به انجام آن هستیم.
وی تاکید کرد: با مســتقر شدن دولت مردم 
ســیزدهم و آغاز به کار تیم مدیریتی جدید 
ســازمان تأمین اجتماعی از همــان ابتدا 
تاش کردیم تا بر مسائل و چالش های اصلی 
متمرکز شویم و راهبردی موقعیتی را برای 
حل مسائل کان سازمان و حکمرانی تأمین 
اجتماعی تدویــن کنیم. تــاش کردیم تا 
تصمیمات و اقدامات به گونه ای انجام شود 
که در مســیر تحول، تحقق عدالت و ارتقای 
سطح اعتماد و رضایت مردم را نیز به دست 

آوریم.
وی درباره توســعه خدمات گفت: از موانعی 
که این خدمات در حوزه کسب و کار داشته 
باشد آغاز می شــود تا خدمات ملموسی که 
ما به بیمه شــدگان اعم از کارگر، کارفرما، 
بازنشســته و همه بخش های مختلف که ما 
در قالب این ۴۶ میلیون نفر تحت پوشش به 
عنوان ذی نفعان و شــرکای اصلی ما مطرح 
هستند آغاز شــده؛ علی الخصوص در حوزه 
خدمات درمانی که بعد از بحث معیشــت و 
تأمین ریســک های احتمالی حوزه کسب و 
کار یکی از خدمات مهم ما خدمات درمانی 
که همه آنهایی که در کار مشغول و کسانی 
که بازنشســته هســتند این خدمت جزو 
اولویت ها اســت، به عبارتی سامت تأمین 

کننده امنیت هم است.
موســوی گفت: اگر این مــورد توجه قرار 
نگیرد بقیه موارد و شرایط زندگی هم تحت 
شعاع سامت قرار می گیرد که در این فقره 
هم کارهای خیلی خوبــی تأمین اجتماعی 

آغاز کرده است.
وی در ادامــه گفت: در خریــد راهبردی به 
حوزه ســامت کشــور، وزارت بهداشــت 
و بخش هــای طــرف قــرار داد درمانی که 
بالغ بر ۵۲ هزار مرکز درمانی داریم مســیر 
توسعه ای را آغاز کردیم که امیدواریم بتواند 
رضایت مردم و بیمه شــدگان را در برداشته 

باشد.
مدیرعامل ســازمان تأمیــن اجتماعی در 
رابطه با معیشــت بازنشســتگان گفت: در 
رابطه با معیشــت این افراد از سال ۹۹ مورد 
توجه قرار گرفته که یک بار در انتهای سال 

۹۹ متناسب سازی در حقوق بازنشستگان 
اتفاق افتاد و یک بار هم در ســال ۱۴۰۰ که 
بحث باقی مانده متناســب ســازی طی ۲ 
مرحله رقم خورد که بار مالی بســیار زیادی 

داشت.

تسویه 106 هزار میلیارد تومان بدهی 
تأمین اجتماعی به سیستم بانکی

وی گفت: ســال قبل افزایشــی در حقوق 
داشــتیم که ۵۷ درصــد حداقــل بگیر و 
۳۸ درصد به اضافه ۵۱۵ هــزار هزار تومان 
که اعمال کردیــم علی رغــم اینکه تأمین 
اجتماعی در سنوات گذشــته، با ۱۰۶ هزار 
میلیارد تومــان بدهکارتریــن مجموعه به 
سیستم بانکی کشور بود، اما با تعامل مثبت 
سازمان با دولت سیزدهم و مجلس شورای 
اســامی بالغ بر ۱۷۰ هــزار میلیارد تومان 
تعدیه بدهی انجام شــد و ایــن تعهدات را 
هم در فیش حقوقی بازنشســتگان اعمال 

کردیم.
موســوی در ادامه گفت: امسال هم همین 
طور متناســب با افزایشی که صورت گرفت 
به استناد مصوبه شورای عالی برای حداقل 
بگیران ۲۷ درصد و برای ســایر سطوح ۲۱ 
درصد به اضافه ۲۵۰ هــزار تومان که البته 
این برای پایه بود در جنبی ها افزایش بیشتر 
بــود یعنــی در عائله مندی، مســکن و… 
متوسط افزایش بیش از عدد ۲۱ و ۲۷ درصد 
بود، برآوردی که ما دادیم شاید نزدیک ۳۰ 

درصد رسید.
وی اظهار داشت: این تسویه عاوه بر اینکه 
آثار کان اقتصادی بســیار زیادی را دارد، 
صرفه جویی و جلوگیری از خسارت سالانه 
حدود ۲۵ هزار میلیارد تومان، هزینه و سود 
بانکی را برای سازمان تأمین اجتماعی رقم 
زد. عاوه بر اســتقراض بی رویه که موجب 
ناترازی های بانکی نیز شــده بود توانستیم 
در قالب افزایش سرمایه بانک رفاه کارگران 
حدود ۴۶ هزار میلیارد تومــان از کنار این 
فرصت به نظام بانکی برای ســرمایه گذاری 
و آتیه بیمه شدگان تزریق کنیم و این بانک 
امروز در شــاخص های مختلف بانکی مانند 
کفایت سرمایه در نظام بانکی کشور جایگاه 
بســیار مهمی دارد. امیدواریم خدماتش را 
به جای اینکه به ما بدهد در راســتای رونق 
و رشد تولید و مهار تورم تأمین مالی داشته 

باشد.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی ادامه 
داد: در ســال جاری تا کنون ریالی از بانک 
رفاه برای انجام تعهــدات و پرداخت حقوق 
دریافت نکردیم و ماهانه بیــش از ۴۵ هزار 
میلیارد تومان تعهد را بدون استقراض انجام 
دادیم. یکی از رویکردهای مهم دیگر در این 
دولت توســعه خدمات الویــت دار به مردم 
است و ما نیز بنابر تأکیدات رئیس جمهوری 
این راهبرد را در اولویت خودمان به ویژه در 

حوزه خدمات درمانی قرار دادیم.
وی افزود: علی رغم تنگناهای مالی برجای 
مانده یکی از رویکردهای مــا در این دولت 
در کاهش هزینه از جیب مردم بوده اســت 
که در این زمینه توســعه خدمــات درمان 
مستقیم و ملکی تأمین اجتماعی را که تمام 
خدمات ما در آن ها رایگان است در اولویت 
قرار دادیــم و اعتبار ما در ســال ۱۴۰۰ که 
۴,۵۰۰ میلیارد تومان بود در سال ۱۴۰۱ به 
۹۵۰۰ میلیارد و در سال ۱۴۰۲ به ۱۱,۵۰۰ 

میلیارد تومان افزایش یافت.

بهبود معیشت به شرط کنترل تورم
حقــوق بازنشســتگان تأمیــن اجتماعی 
بر اســاس مــواد ۹۶ و ۱۱۱ قانــون تأمین 
اجتماعی پس از تصویــب در هیأت وزیران 

اعام شد.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی اظهار 
داشــت: البته بخشی از مشــکات مربوط 
به تورم و فاصله ای که در تورم افزایشــی و 
این افزایش به اعتقــاد برخی جبران فاصله 
را نتوانســته انجام بدهد که اراده دولت در 
کنترل تورم بود در افزایش سال جدید و در 
مصوبه شورای عالی کار یکی از استدلال ها 
اینکه تــورم کنتــرل خواهد شــد و روند 

کاهشی خواهد داشت.
وی افــزود: امیدواریم در هر صــورت این 
روند کاهشــی تــورم ادامه دار باشــد و به 
نحوی قدرت خرید تا حدودی حس شــود. 
آنچه که به موجــب قانون تــا الان تکلیف 
شــده و جزو مصوبات هیئت مدیره سازمان 
تأمین اجتماعــی در هیئت وزیــران تأیید 
شــده، پرداختی ها بــه روز اســت و تقریباً 
تعهداتمان را انجام می دهیــم و هر تکلیف 

قانونی باشد باید انجام بدهیم.

درمان رایگان در مراکز درمانی
 تأمین اجتماعی

وی در ادامــه گفــت: اولویــت مــا برای 
بازنشســتگان بحــث توســعه خدمــات 
مخصوصاً خدمات درمان و تأمین بخشــی 
از هزینه هــای آن بــه خصــوص در حوزه 
ســالمندی که پرداخــت از جیــب برای 
این عزیــزان کمتر کنیم چنــد اقدام انجام 
دادیم تمــام خدمــات درمانــی در مراکز 
درمانی خودمان بــرای همه علی خصوص 
بازنشســتگان خدمات بســتری و خدمات 

سرپایی رایگان است.
موســوی بیان داشــت: زمانی که سازمان 
را تحویل گرفتم تقریباً ســهم مشــارکت 
ســازمان حدود ۲۳ هزار تومــان در بیمه 
تکمیلی بود که خود کانون به نمایندگی از 
بازنشســتگان قرارداد بیمه تکمیلی انجام 
داده بودند برای اینکــه خدمات تخصصی 
مورد نیاز در قالــب بیمــه تکمیلی دیده 
بودند آخرین قــراردادی که بســتند ۸۰ 

درصد ســهم تعهدات بردند بــالا و رقمی 
که ما قباً ۲۳ هزار تومان ســهم پرداخت 
می کردیم در آخرین قرارداد که شــد کل 
قرارداد ۲۰۵ هزار تومان، ما ۱۰۲ هزار ۵۰۰ 
تومان تقبل کردیم یعنی نســبت به سال 
قبل رشــد ۱۲۰ درصدی در ســهم مورد 
قبول ســازمان در منابع داشــتیم که بالغ 
بر ۴ الی ۵ میلیارد تومان هر ســال هزینه 
می کنیم در حوزه مســاعدت به بیمه های 
تکمیلی که بخشــی از هزینه های خدمات 
درمانی ســنگین برای عزیزان بازنشسته 

کمتر کرد.
وی در ادامــه گفت: طرح صیانــت مالی در 
حــوزه درمان اجــرا کردیم کــه پرداخت 
کمتر باشــد و اعام کردیم در شهرهایی که 
بیمارستان نداریم تمام هزینه های درمانی 
بستری را ســازمان با قراردادی که با وزارت 
بهداشــت دارد تقبل می کند و بیمه شــده 

نباید هیچ مبلغ اضافی پرداخت کند.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی بیان 
داشــت: شــرایط بهتری که برای ۶۵ سال 
به بالاهای بازنشســته داریم که بر اســاس 
تعرفه دولتی در مراکز درمانی دولتی؛ برای 
اســتفاده از از درمان های سنگین هزینه ای 

پرداخت نکنند.

بهره مندی 220 هزار بازنشسته
 از وام قرض الحسنه

موسوی در خصوص اقداماتی که قرار است 
برای بازنشســتگان تأمین اجتماعی انجام 
شود گفت: ابتدا وام قرض الحسنه است که 
مرحله اول آن برای درخواســت کنندگان 
واریز شــده و مرحله دوم ثبت نام به فوریت 
آغاز خواهد شد که ســعی خواهیم کرد این 
مرحله ثبت نام به شکل غیر حضوری باشد 

و از بستر الکترونیکی استفاده شود.
وی در خصوص مبلــغ وام تأمین اجتماعی 
گفت: مبلغ این وام در ســنوات گذشته ۱۲ 
میلیون تومان بود که این وام به ۲۰ میلیون 

افزایش پیدا کرده است.
موســوی گفت: دوم اینکه دوم اینکه سفر 
کرامت رضوی کــه بعد از ۲ ســال به دلیل 
شــیوع کرونا مجدداً راه اندازی کردیم که 
از نیمه ابتدایی مرداد ماه آغاز خواهد شــد 
که در سال گذشــته حدود ۵۰ هزار نفر به 
صــورت رایگان به مشــهد مقــدس اعزام 

شدند.
مدیرعامل ســازمان تأمیــن اجتماعی در 
خصوص ســفر کرامت رضوی گفت: افراد 
از طریق کانون های بازنشستگان در تمامی 
شهرســتانها می تواننــد ثبت نــام را انجام 
دهند و سعی خواهد شد امکان ثبت نام غیر 
حضوری هم برای بازنشستگان فراهم شود.

وی در خصــوص ســامانه ثبــت نــام وام 
گفت: بســتر نرم افزاری را آمــاده کردیم 
ولی در صورتی که امســال نیز مانند ســال 

گذشــته بتوان، به طریقی به غیر از مراجعه 
به کانون هــای بازنشســتگی و به شــکل 

غیرحضوری نیز اقدام به ثبت نام کنند.
موسوی در ادامه بیان داشــت: در مرحله 
اول ثبــت نام که حــدود ۴۰ هــزار تا بود 
کانون ها باز هم مسیر قلبی را ادامه دادند، 
اما ما بســتر الکترونیکی آماده داریم و بنا 
داریم به ســمت ثبــت نام غیــر حضوری 
برویــم از کانون هــا می خواهیــم بــا ما 

همکاری کنند.
وی درباره مبلغ وام گفت: می توان مبلغ وام 
را بیشتر کرد اما تعداد بهره مندی افراد کم 
می شود باید تناسبی بین تعداد افراد و عدد 
وام داشته باشــیم تصمیمی که گرفته شد 
امسال اگر منابع بیشــتری داشته باشیم و 
تعداد بهره مندی بیشتر شــود مبلغ را هم 

افزایش می دهیم.

راه اندازی کلینیک های دیابت 
و فشار خون

مدیر عامل سازمان تأمین اجتماعی اظهار 
کرد: ســازمان تأمین اجتماعی با بیش از 
۱۸ نوع خدمت کان در دو بخش اساســی 
بیمه ای و درمانی خدمت رســانی می کند. 
در سال گذشــته ۲۱ پروژه توســعه ای یا 
ایجادی عمدتــاً در مناطــق کم برخوردار 
در شمال، جنوب، شــرق و غرب کشور به 
بهره برداری رســید که از جملــه آن ها به 
بیمارســتان لنگــرود گیــان، درمانگاه 
سردشت و بوشــهر و همدان و … می توان 

اشاره کرد.
وی تصریح کرد: در ســال جاری حدود ۲۹ 
پروژه دیگر را در درمان ۱۰۰ درصد رایگان 
به بهره بردای خواهیم رساند و بالغ بر ۲۰۰ 
پروژه در حال اجــرا داریم کــه عمده آنها 
درمانی اســت که از جمله آنها بیمارستان 
آبــادان، توســعه بیمارســتان بروجرد و 
بیمارستان ۵۵۰ تخت خواب فیاض بخش 

هستند.
وی گفــت: در رویکرد پیشــگیری کاهش 
هزینه برای آینده و حفظ سامت ۲ موضوع 
در اولویت قرار دارد که شامل دیابت و فشار 
خون است که در ابتدا حدود ۵ یا ۶ مرکز راه 
اندازی کرده بودیم که الان بر اساس آخرین 
گزارش حدود ۱۸۵ کلینیک فشــار خون و 

دیابت در کشور داریم.
موسوی گفت: ســازمان تأمین اجتماعی، 
ســازمان خدمت محور مردمــی در دولت 
سیزدهم اســت که ۴۶ میلیون نفر را تحت 
پوشش خود برای رشد و پیشرفت و ارتقای 
کشــور قرار داده اســت. حکمرانــی این 
سازمان نیز براساس اســناد بالادستی و در 
قالب توانمندسازی انســانی جهت تحقق 

عدالت اجتماعی است.

اولویت توزیع مراکز درمانی ملکی 
در مناطق کم برخوردار

وی ادامه داد: یکی از این اســناد بالادستی، 
معظــم  مقــام  اباغــی  سیاســت های 
رهبری بــود که دشــواری های این حوزه و 
راه حل های مواجهه با چالش ها را مشخص 
را  تصمیم گیــری  و  سیاســت گذاری  و 

جهت دهی کرد.
وی گفت: رویکرد بعدی این است که توزیع 
درمان ملکی و مســتقیم ما عادلانه نیست و 
مناطق کم برخوردار بهره مندی ندارند. در 
قالب سطح بندی باید مراکز ایجاد شود که 

ما این موضوع را در اولویت قرار دادیم.
موسوی در بحث توســعه قرار داد با مراکز 
درمانی گفت: برای اینکه بتوانیم جاهایی که 
نیاز در قالب مســتقیم تأمین و در آن مراکز 
نمی توانیم درمان کنیم بتــوان از ظرفیت 
مراکز درمانی دیگر اســتفاده کرد. خدمات 
درمان مســتقیم در اولویت قــرار دادیم و 
عمدتاً به ســمت خدمــات تخصصی پیش 

می رویم.

خریدار  مدیرعامل ستاد معاینه فنی شهر 
تهران از ارائه پیشــنهاد جدید معاینه فنی 
سه سطحی برای خودروهای شهر تهران به 

شورای عالی ترافیک شهر تهران خبر داد.
شــادی مالکی  در مورد معاینه فنی ســه 
ســطحی در پایتخت گفت: در حال حاضر 
معاینه فنی عادی و برتــر در مراکز معاینه 
فنی خودروهای شهر تهران صادر می شود 
که در معاینه فنی عادی، خودروها براساس 
حدود آلایندگی که سازمان محیط زیست 
مشــخص کرده، پایــش می شــوند و در 
صورت گذراندن موفقیت آمیز تســت های 
آلایندگی و فنی نســبت به صــدور معاینه 

فنی خودرو اقدام می کنیم.
وی با بیــان اینکه در معاینه فنــی برتر نیز 
حدود مجــاز آلایندگی ســخت گیرانه تر 
خواهد بــود، گفت: خودروهــا الزامی برای 
دریافت معاینــه فنی برتر ندارنــد اما برای 

خودروهایی که موفق به اخــذ معاینه فنی 
شــوند پکیج تشــویقی ۳۰ درصد تخفیف 
عوارض ورود به محدوده کاهش آلایندگی 
در نظر گرفته شده و رانندگان نیز برای بهره 
مندی از این تخفیف نســبت به اخذ معاینه 
فنی برتر اقدام مــی کنند.مالکی با تأکید بر 
شــرایط آلودگی ویژه شــهر تهران و نیاز به 
پایش ســخت گیرانه تر خودروها در کان 
شهرها، خاطرنشان کرد: انجام معاینه فنی 
در سه ســطح برای کشور پیشــنهاد شده 
اســت.البته کنترل ایمنی در همه این سه 
سطح یکســان بوده و تنها در بخش پایش 
آلایندگی با یکدیگر متفاوت هســتند. این 
سه سطح معاینه فنی عبارتند از معاینه فنی 
سطح یک: خودروها جهت تردد در شهرها 
بایستی دارای این سطح معاینه فنی باشند.

وی ادامــه داد: معاینــه فنــی ســطح دو: 
خودروها جهت تردد در محــدوده هایی از 

کان شــهرها که دارای بار ترافیکی و حجم 
تردد کمتــری هســتند)خارج از محدوده 
کم انتشــار آلایندگی هوا و طرح ترافیک(  
بایســتی دارای این معاینه فنی باشــند و 
معاینه فنی سطح ســه: خودروها در کان 
شــهرها جهت تردد در محدوده کم انتشار 
آلایندگــی هوا و طــرح ترافیک بایســتی 

دارای این معاینه فنی باشند. ضمنا در زمان 
تشدید آلودگی هوا و شرایط اضطرار داشتن 
این سطح از معاینه فنی برای تردد در کلیه 

محدوده های کان شهرها الزامی است.
مالکی تاکیــد کرد: در حــال حاضر معاینه 
فنی در دو ســطح معمولی و برتر انجام می 
شــود که معاینه فنی برتر الزامی نیســت.

تعیین حــدود مجاز آلایندگــی در معاینه 
فنی که توســط ســازمان حفاظت محیط 
زیست انجام می شــود، می تواند به نحوی 
باشــد که معاینه فنی معمولی بــه عنوان 
معاینه فنی ســطح یک، معاینه فنی برتر به 
عنوان معاینه فنی ســطح دو و معاینه فنی 
ســطح سه با شــرایط ســخت گیرانه تری 

نسبت به سطح دو معین شود.
وی ادامه داد: اذعان این مسئله حائز اهمیت 
است که بررســی نتایج آزمون خودروها در 
مراکز شــهر تهران نشــان می دهد که در 

صورت اعمال شرایط ســخت گیرانه برای 
شاخص مونوکســید کربن و تغییر شرایط 
قبولی به انــدازه ۰.۱ درصد حجمی، میزان 
مــردودی خودروهای با عمــر کمتر از ۱۲ 
ســال را کمتر از ۱۰ درصد و با عمر بیشــتر 
از ۱۲ ســال را بصورت میانگین ۱۱درصد 
افزایش می دهد. مالکی افزود: بدون تردید 
تعیین حدود مجــاز جدید براســاس این 
ســطح بندی با لحاظ کلیه عوامل اقتصادی 
و اجتماعی توسط سازمان حفاظت محیط 
زیســت می توانــد در افزایش اثر بخشــی 
معاینه فنــی در بحث کاهــش آلودگی هوا 
موثر باشد. در حال حاضر پیشنهاد مربوطه 
به شورای عالی ترافیک تهران ارائه شده اما 
این مهم نیاز به بررسی بیشتر دارد و به نظر 
می رســد این پیشــنهاد یعنی ارائه معاینه 
فنی براســاس انواع خودروها در سال آینده 

تعیین تکلیف می شود.
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بیانه ای که می گوید بیانیه نیست
سارا بقایی مصلحت با نام های ســابق پدری و مصلحت نظام فیلمی 
به کارگردانی و نویسندگی حســین دارابی و تهیه کنندگی محمدرضا 
شفاه محصول ســال ۱۳۹۹ است که در ســی و نهمین دوره جشنواره 

فیلم فجر به نمایش درآمد.
مصلحت مانند ســاخته های سیاســی متاخری چون ماجرای نیمروز 
)محمدحســین مهدویان( دهه ۶۰ را به عنوان بســتر روایت انتخاب 
می کند؛ کلیت قصه این اســت که در این زمان که بعد از انقاب، نظام 
سیاسی جدید مستقر می شود اختاف سیاسی یکی از شخصیت های 
بانفوذ نظام با فرزندش، آن هــا را در مقابل هم قــرار می دهد و موجب 
تقابل و موازانه ســخت پیوند خانوادگی و مصلحت سیاســی کشــور 

می شود.
کارگردان مصلحت برخاف ادعای عباســعلی کدخدایی ســخنگوی 
شورای نگهبان که در زمانِ اکرانِ جشــنواره ای این فیلم گفته بود که 
مشابه قصه این اثر را در اوایل انقاب داشــتیم، منکر هرگونه شباهت 
آدم ها و رویدادهای این قصه با مابه ازای بیرونی می شــود و اظهار می 

دارد که این داستان قصه ای خیالی است.
در نتیجه مخاطب باید این موضوع را بپذیرد که این قصه به رغم تمامی 
مولفه هایی که از گرفتن حق و اجرای عدالت برجسته می سازد قصه ای 
خیالی بیش نیست. شاید نظر برخی از مسئولان که در این قصه دنبال 
نمونه هایی حقیقی و حقوقی می گشــتند از این منظر درست بود که 
توجیه این قصه را به دلیل آرمان هایی که دنبــال می کند قابل تامل و 

توجه می ساخت.
تدوین فیلم ســینمایی مصلحت قابل قبول اســت؛ چنانچه تا دقایق 
پایانی مخاطب را به دنبال خود می کشــاند و نبض زنــده ای دارد که 
ریتم اثر را حفظ می کند و آن را از کار نمی اندازد . این گونه نیســت که 
مخاطب در میانه فیلم )مشــکل بســیاری از تولیدات( از دنبال کردن 

قصه دست بکشد و منتظر پایان باشد.
بازی بازیگــران هم نقطه قــوت دیگری برای مصلحت اســت؛ اگرچه 
نقدی پررنگ به بازی وحید رهبانی و شباهت این شخصیت به کاراکتر 
»آقا محمد« در گاندو )جواد افشــار( وجود دارد اما شاید بتوان همین 
کاراکتر را به عنوان کســی که بار اصلی درام قصه را بر دوش می کشــد 

نقطه قوت فیلم سینمایی مصلحت دانست.
رهبانی باورپذیر اســت و به عنوان یک مجری قانون که تاش دارد تا به 
برقراری عدالت کمک کند مخاطب را با خود همراه می ســازد. فرهاد 
قائمیان اگرچه در برخی ســکانس ها مانند سکانسی که با پدر و مادری 
که دنبال قصاص هستند مواجه می شود، باورپذیر نیست اما در مجموع 
با اتکا به قدرت بازیگری بدون کام خود موفق می شــود تا به درستی 

نقش خود را از آب دربیاورد.
در حقیقت ضعف اصلی فیلم ســینمایی مصلحت در بیانیه گل درشتی 
است که در سکانس اعدام و از زبان مادر قربانی که به دنبال قصاص است 
بیان می شــود؛ مصلحت به رغم این که تا بدینجا و تــا لحظات پایانی با 
همه ضعف ها و قوت هایش به خوبی جلو آمده اســت در جایی که باید 
تصمیم گیری را به مخاطب واگذار کند آن را با یک بیانیه اغراق آمیز به 

پایان می برد و نسخه اش را می پیچید.
اگر کارگردان پایان فیلم را باز می گذاشت شاید بخشی از مخاطب را به 
دلیل آن چه خود درست می پنداشتند )که لزوما نظر صاحب اثر نبود( 
از دست می داد اما با این پایان بندی قطعا فیلم آن مخاطبان را از دست 
می دهد چرا که هیچ فردی عاقه ای به جویدن یک لقمه جویده شــده 

ندارد.

وایت سرگردانی کودکی در طلاق »بچه« ر
فیلم کوتاه »بچه« به تهیه کنندگی ابراهیم ایرج زاد و کارگردانی مهسا 

شاکری ساخته شد.
به گزارش روابط عمومی پروژه، فیلم کوتاه »بچه« به کارگردانی مهسا 

شاکری و تهیه کنندگی ابراهیم ایرج زاد ساخته شد.
ابراهیم ایرج زاد کــه در کارنامه خود ســاخت چندین فیلــم کوتاه و 
فیلم های بلند »تابستان داغ« و »عنکبوت« را دارد به تازگی فیلم کوتاه 

»بچه« را تهیه کنندگی کرده است.
مهسا شــاکری اولین فیلم کوتاه خود را در سال ۱۳۹۶ به نام »آن روز« 
و بعد از آن دومین فیلم کوتاه خود به نــام »خطای ۴۰۴« با موضوعیت 

همه گیری کرونا را در سال ۱۴۰۰ ساخته است.
 این فیلم در جشــنواره تســالونیکی و اســتار به نمایش درآمد و برنده 
بهترین فیلم بــا موضوع کووید در جشــنواره کــن ورد ۲۰۲۱ در ماه 

سپتامبر شد.
در خاصه داستان »بچه« آمده است: »پسربچه ای به دلیل جدایی پدر 
و مادرش مجبور است پس از مهدکودک یک روز را با مادر و روز دیگر را 

با پدرش سپری کند.«
جانیار اســکندریان، نوید بانی، میترا شــاکری، علیرضا زارع پرســت، 
وصال روزخش، آوا امیــرزاده، پیمان منفرد بازیگــران این فیلم کوتاه 

هستند.

فهرســت عوامل عبارتند از کارگردان: مهســا شــاکری، تهیه کننده: 
ابراهیم ایــرج زاد، فیلمنامه: ابراهیم ایرج زاد، مهســا شــاکری، مدیر 
تصویربرداری: امین رضایی، تدوین: ابراهیم ایرج زاد، مهســا شاکری، 
سوپروایزر موسیقی و نوازنده پیانو: حامد ثابت، موسیقی: فردیناند بیر، 
یوهان سباســتین باخ، طراحی و ترکیب صدا: ندا محسنی، صدابردار: 
میشــا اســامیه، طراح گریم: هیوا امین زاده، طراح صحنــه و لباس: 
مهسا شاکری، مهتاب مرادی، عروسک ساز: زهرا سادات میرشجاعان 
حســینی، مدیر تولید و تدارکات: علی جعفری، جلوه های بصری: بیتا 
اخاقی، اصاح رنگ و نور: فربد جالی، مســترینگ و کانفورم: ســارا 
احترامی، مســعود عقیقی، عنــوان بندی: پژمان ابوالقاســمی، طراح 
پوســتر: عرفان بهکار، ترجمه: صنم کانتری، اجــرای زیرنویس: رضا 
تاری وردی، عکاس و فیلمبردار پشــت صحنه: علی ســعیدایی، مدیر 

روابط عمومی: نغمه دانش آشتیانی.  

دیدگاه

قاب

 زهرا منصــوری  ســیدرضا میرکریمی 
نویســنده و کارگــردان فیلم ســینمایی 
»نگهبان شب« ضمن تشــریح نسبت این 
فیلم با جامعــه امروز تأکید کــرد به عنوان 
ســازنده فیلم هنوز در فضــای آن، گرفتار 

است.
 او خالق بخشــی از خاطرات دوران کودکی 
هم نسان من است، همان زمانی که گرچه 
برنامه هــای کودک آهنگین شــده بودند، 
اما یک نفر ایده اش این بود که ســرودهایی 
برای ایام هفته داشته باشد تا روزها را برای 

کودکان دوست داشتنی کند.
کارگردانــی کــه گرچه بــا آثــاری برای 
کودکان آغاز بــه کار کرد بعدهــا اما از این 
مســیر فرمان چرخاند تا ســینمایش یکی 
از انســانی ترین مفاهیم را با خود به همراه 
داشته باشــد؛ از رضا میرکریمی می گویم. 
او که حتی منفورترین شــخصیت ها را هم 
در فیلم هایش مورد قضاوت قرار نمی دهد. 
نه آنها را آنچنان ســیاه نشــان می دهد نه 
برایشــان حکمی می دهد؛ این سرنوشــت 

محتوم و مختوم کاراکترهای اوست.
کارگردانــی که گرچــه در لایه های زیرین 
آثــارش همــواره انتقادهای اساســی به 
اجتماعش داشــته اما هرگز امید را از دست 
نداده و ایــن جامعه را قابل ترمیم دانســته 
اســت.رضا میرکریمی اما هنــوز برای من 
کارگردان »خیلی دور خیلی نزدیک« است 
همانجا که سرگشــتگی شخصیت فیلمش 
چیزی را در انتهای وجودمان برمی انگیخت 
تا به گفته خودش این غم از جنس حسرت 
باشد، همان سرگشتگی که بعدها در دیگر 
فیلم هایش هم تجلی پیدا کرد تا آن را نوعی 

گرفتاری توصیف کند.
این روزهــا او فیلــم ســینمایی »نگهبان 
شــب« را روی پرده دارد، فیلمی که گرچه 
در چهلمین جشــنواره فیلم فجر قدر دید 
اما نوع اکرانش باعث شــد تا او زبان به گایه 
بگشــاید. فیلمی که باز هم از اخاق صیانت 
می کند، حکــم نمی دهــد و در عین حال 

نقادانه است.
به بهانــه این فیلم بــا رضــا میرکریمی به 
گفتگو نشستیم که مشروح قسمت نخست 

این گفتگو را در زیر می خوانید:

 شــما قبل از ورود به دنیای سینما، 
مجموعه  کارگردانــی  واســطه  به 
»نماهنگ هــای ایام هفتــه«، نقش 
پررنگــی در خلق یک نوســتالژی 
جمعی در دوران کودکی هم نســلان 
من دارید. شــما کار خود را با دنیای 
کودکان آغاز کردیــد و می توان این 
ســابقه را پیوند داد به نقشی که برای 
کودکان در فیلم های ســینمایی خود 
قائل هستید. کاراکترهایی که همواره 
فضای تلخ روایت را تلطیف می کنند 
و گویی نقطه امید هســتند. مضاف بر 
اینکه برگ برنــده آن نماهنگ ها که 
در تأثیرگذاری و ماندگاری آن ها هم 
موثر بود، نــگاه غیرایدئولوژیک به 
دنیا، از نگاه کودکان بود، که همچنان 
نشانه های این رویکرد را هم می توان 
در تجربه های ســینمایی شما رصد 
کرد. اگر موافقید با مرور همین تجربه 

گفتگو را شروع کنیم.
ســاخت این نماهنگ ها که به آن اشــاره 
کردید و اتفاقاً بــرای خود من هم بســیار 
خاطره انگیز اســت به حوالی سال ۷۴ یا ۷۵ 
بازمی گردد. من به دلایلــی، قبل از ورود به 
عرصه کارگردانی و ساخت فیلم، سفرهایی 
به خارج از کشــور داشــتم. متوجه شدم به 
واســطه مهاجرت هایی که در آن ســال ها 
صورت می گرفت و حجم شــان نســبت به 
امروز خیلی کمتر هم بــود، نوزادانی دارند 
در خارج از کشور متولد می شوند که موطن 
اصلی خود را ندیده اند و دوران رشــد خود 
را در کشــوری دیگر طی می کنند. آن زمان 
برایم مسئله شــد که ما برای این بچه ها چه 
محصول فرهنگی ای می توانیم بســازیم که 
کلماتی مشترک از زبان مادری شان تبدیل 
به ملکه ذهن شــان شــود. همین ایده بذر 

اولیه ساخت آن مجموعه نماهنگ شد.
به تعبیری مثل باقی کارهای من، هیچ کس 
ســاخت این نماهنگ ها را به من پیشنهاد 
نداد. با چند نفر از شرکا، دفتری داشتیم که 
در آن کارهایی را مثل »بچه های مدرســه 
همت« و یــا »ماجراهــای آفتــاب و عزیز 
خانوم« را می ســاختیم. شــاید جزو اولین 
دفاتــر بخش خصوصــی بودیم کــه برای 
تلویزیون کارهایــی را تولید می کردیم. این 
نماهنگ ها را اما بیشتر برای بچه های خارج 
از کشور ساختیم. خب به خاطر همکاری و 
رفاقتی که با محمد رضا علیقلی داشــتم با 
او در میان گذاشــتم. او پیشــنهاد ساختن 
یک »اپرت« بر اساس افسانه دوازده برادر – 
ماه های سال داشت و به این نتیجه رسیدیم 
که روزهای هفته را ابتدا بسازیم و بعد برویم 

سراغ ماه ها.
اگر خودتــان را به فضای ســال ۷۴ بروید، 
به یــاد می آوریــد کــه تقریبــاً هیچیک 

از محصــولات فرهنگــی خــارج از مدار 
ایدئولوژیک و مبتنی بر پندهای مســتقیم 
اخاقی ساخته نمی شد. در آن شرایط اینکه 
بخواهیم برویم ســراغ مجموعه آثاری که 
در قالب آن ها روزهــای هفته را برای بچه ها 
تشــخص بدهیم تصمیم غریبــی بود. قرار 
شد بیشــتر روی تخیل بچه ها تمرکز کنیم 
تا اینکه بخواهیم پنــدی را به آن ها منتقل 

کنیم
در همان همفکری ها مطرح شد که بسیاری 
از شــعرهای کودکانــه ما و ســروده های 
فولکلوری که همه حفظ هستیم، مشخص 
نیست ریشه اش کجاســت. خیلی از آن ها 
حتی ساختار روایی علی و معلولی و معنایی 
هم ندارند و کلماتش الزاماً به هم ربطی هم 
ندارند و صرفاً به دلیل آنکه هم وزن بوده اند 
در کنار هم قرار گرفته اند و تبدیل به شــعر 
شــده اند. مثاً اتل متل توتوله یا امثال آن. 
با این وجود ما با همین اشعار بزرگ شدیم. 
از خودمان پرســیدیم آیا ما هــم می توانیم 
شــروع کننده خلــق چنین آثــاری برای 

آیندگان باشیم.
اگر خودتــان را به فضای ســال ۷۴ بروید، 
به یــاد می آوریــد کــه تقریبــاً هیچیک 
از محصــولات فرهنگــی خــارج از مدار 
ایدئولوژیک و مبتنی بر پندهای مســتقیم 
اخاقی ســاخته نمی شــد. در آن شرایط 
اینکه بخواهیم برویم سراغ مجموعه آثاری 
که در قالب آن هــا روزهای هفتــه را برای 
بچه ها تشــخص بدهیم تصمیــم غریبی 
بود. قرار شــد بیشــتر روی تخیــل بچه ها 
تمرکز کنیم تا اینکه بخواهیــم پندی را به 
آن ها منتقل کنیم. گویــی خود بچه ها این 
شــعرها را گفته اند. از طرفی به پیشــنهاد 
علیقلی تصمیم گرفتیم برای موسیقی این 
نماهنگ ها یک کار پروپیمان و ارکســترال 
بگذاریم. اتفاقی که تا آن زمان سابقه نداشت 
و غالباً موسیقی بچه ها با گروه های کوچک 
جمع می شــد. در وهله اول هــم به عنوان 
یک پدر حالم خوب می شــد. من چون زود 
ازدواج کرده بودم، زود هم بچه دار شــدم و 
آن موقع احساس می کردم که بچه های من 
نیاز به این محصولات دارنــد. اولین جایی 
هم که از آن ها اســتفاده می شد در دستگاه 
پخش ماشین خودم و برای بچه های خودم 
بود. اینگونه اولین بازخوردها را هم از آن ها 

می گرفتم.

 و همان زمان هم کارها از صداوسیما 
پخش شد؟

اتفاقاً در آن مقطع این کارها روی دســت ما 
ماند! تا دو ســال تلویزیون حاضر نشد این 
کارها را از ما بخــرد. می گفتند که چی؟ چرا 
باید برای بچه ها بخوانیم »شــنبه یه سیب 

سرخه!«

 به تعبیری به دلیــل همان فقدان 
نگاه ایدئولوژیک نمی توانستند با این 

کارها ارتباط بگیرند!
بله. بعد از دو سال بود که ســراغ این کارها 

آمدند و حاضر به پخش آن ها شدند.

 تقریباً می شــود حوالی سال 76 و 
احتمالاً تغییر نگاه ها به مقوله فرهنگ 

و هنر، در این زمینه بی تأثیر نبود.
حتماً که ایــن تغییر نگاه هــا بی تأثیر نبود. 
گروه کودک شــبکه یــک در آن زمان این 
کارها را از ما خرید. با همان امکاناتی هم که 
داشتیم، با هزینه ای بسیار کم، کلیپ هایی 
هم برای آن ها ســاختیم. امضــای من پای 
این کلیپ ها هســت و به آن هــا افتخار هم 
می کنم اما وقتی امروز آن هــا را می بینم، با 
خودم می گویم واقعاً بــا چه امکانات اندکی 
این کارها را ســاخته ایم. ســال ها از پخش 
این نماهنگ ها می گذرد و در این ســال ها 
آدم هایی مثل شــما زیاد دیده ام که وقتی 
متوجه می شــوند من هم نقشــی در تولید 
این نماهنگ ها داشته ام و ایده اش برای من 
بوده است، می گویند خاطرات بسیاری برای 
ما ســاخته اید و ما با این نماهنگ ها بزرگ 

شده ایم. این همان هدفی است که از ابتدا به 
دنبال آن بودیم.

 همین زاویه نــگاه به دنیای کودکان 
هم بعدها به جهان فیلم هایتان تسری 
پیدا کرد. حتی در همین فیلم »نگهبان 
شب « هم درست است که آن پسربچه 
نقش کوتاهی دارد اما واقعاً حضورش 

در تلطیف فضا موثر است.
ایــن بچه هــا تقریبــاً در همــه فیلم هایم 
هستند. من کارم را با تولید اثر برای کودک 
و نوجوان آغاز کردم و به نوعی ســینما را از 
طریق همین دنیای بچه ها شــناختم. فیلم 
اولم »کودک و ســرباز« هم به نوعی مدیون 
بازیگــر نوجوان و دنیــای کودکانه اش بود. 
گویــی زیربنای فکــری و شــناخت من از 
سینما، عجین با دنیای کودکان بوده است. 
این تأثیر صرفاً هم به حضــور کاراکترهای 
کودک در فیلم هایم محدود نمی شود و بلکه 
یک حس کودکانه و همچنان زنده، حتی در 
کاراکترهــای بزرگســال فیلم های من هم 
وجود دارد که ممکن اســت ریشــه اش در 

همین مسئله باشد.

 فیلم »نگهبان شــب« مانند دیگر 
آثار شما، نگاه و روایتی اخلاق مدارانه 
دارد. در شــرایطی که به نظر می رسد 
به واسطه مشکلات مختلف، پایبندی 
به اخلاقیات در جامعه کم رنگ شــده 
اســت، چگونه می توانید همچنان از 
این نگاه اخلاق گرایانــه در آثارتان 

محافظت کنید؟
اگر بخواهم آدم عافیت اندیشــی باشــم و 
بابت حرکت برخاف جهــت آنچه به تعبیر 
شــما در جامعه در حال اتفاق افتادن است، 
هزینه پرداخت نکنم، باید از پافشاری روی 
این نوع از قصه پردازی دســت بردارم. البته 
من این رویکــرد را آرمان گرایی نمی دانم. 
به نظرم این شــکل از نگاه یک جور دعوت 
برای بازگشــت به خویشــتن است. تاش 
بــرای متوجــه کــردن مــردم جامعه به 
خودشان است تا بخشــی از مسئولیت های 
برزمین مانده شــان را برعهده بگیرند. من 
این اخاق گرایی را یــک راه نجات می بینم. 
نه صرفاً به عنوان یک فیلمساز که به عنوان 
عضوی از یک جامعه که نگران سرنوشــت 
خانــواده ام هســتم چنین نگاهــی دارم. 
فکــر می کنم یــک طمع لجام گســیخته، 
مدت هاست گریبان جامعه ما را گرفته است 
که این طمع الزاماً هم اقتصادی نیست. این 
طمع دارد بسیاری از مظاهر حداقلی اخاق 
و نه الزاماً وجوه آرمانی آن را هم به حاشــیه 
می راند. باید با این اتفــاق مبارزه کرد و این 
مبارزه هم با شعار دادن محقق نمی شود. من 

شخصاً همیشه آدم امیدواری بوده ام...
یک طمع لجام گســیخته، مدت هاســت 
گریبان جامعه ما را گرفته است که این طمع 
الزاماً هم اقتصادی نیســت. این طمع دارد 
بسیاری از مظاهر حداقلی اخاق و نه الزاماً 
وجوه آرمانی آن را هم به حاشــیه می راند. 
باید با این اتفاق مبارزه کرد و این مبارزه هم 

با شعار دادن محقق نمی شود

 اتفاقاً بد نیســت بگویید ریشه این 
میزان از امیدواری کجاســت؟ آن هم 
در شــرایطی که شــاهدیم خیلی از 
فیلمسازان جوان تر ما که مشخصاً در 
عرصه سینمای کوتاه آثاری را تولید 
می کننــد، گرفتار یک ســیاه بینی 
افراطی نسبت به شــرایط پیرامونی 

خود شده اند.
معتقدم بخشــی از این »امیــدواری« من، 
غیرواقعی نیســت. متأســفانه مــا گاهی 
تحت تأثیر برخی حاشیه هایی که خودمان 
برای خودمان ســاخته ایم، آمــار غلطی از 
اجتماع خودمان داریــم. واقعاً اوضاع آنقدر 
که برخی از مــا فکر می کنیم، بد نیســت. 
اخــاق، اینقدر که مــا فکــر می کنیم در 
جامعه مان تعطیل نشــده است. طبق یک 
قاعده جهانــی، اخبار بد معمولاً ســریع تر 

پخش می شــوند و اخبار خوب هستند که 
طرفدار ندارند.

مضاف بر ایــن، وقتی به فرهنــگ خودمان 
مراجعه می کنیــم، اخاق را صرفــاً نباید 
یک ابــزار ارتباطی بدانیم. اخاق ناشــی از 
یک رضایتمندی شــخصی است. آدم هایی 
کــه از اخاقی رفتــار کردن خــود راضی 
هستند، هیچ گاه نسبت به آن تفاخر ندارند 
و نمی خواهنــد منــت این اخاقــی بودن 
خودشان را بر سر دیگران بگذارند. به همین 
دلیل هم از رفتار اخاقی این گروه، هیچ گاه 
خبری تولید نمی شود. بخش هایی از جامعه 
امروز ما هســتند که همچنــان به وظایف 
و مســئولیت های خود پایبندنــد اما هیچ 
خبری تولید نمی کننــد، چون اصولاً دنبال 

به رخ کشیدن خود نیستند.
از طرف دیگــر هم مــا انــگار در رقابت با 
یکدیگریم تــا دردهای خود را بــه رخ هم 
بکشــیم. بدتریــن نقیصه ای هــم که این 
اواخــر بیشــتر گریبان مــان را گرفته این 
اســت که می خواهیــم نقــش خودمان را 
در همه مشــکات پدیــد آمــده کتمان 
کنیــم. مدام به دنبــال یک عامــل بیرونی 
برای مشــکات مان می گردیــم. مجموعه 
این ســاختار فکری اســت کــه منجر به 
ناامیدی برخی از ما شــده اســت. یک بار 
اگر این حاشــیه ها را کنار بگذاریم و فارغ از 
برداشــت های کاذب به جامعــه خود نگاه 
کنیم، حتمــاً جای امیــدواری وجود دارد. 
نکته دیگر هم اینکه بخشی از این امیدواری 
به باورهای دینی من بازمی گردد. براساس 
این باور اصالت همواره با آدم هایی است که 
می توانند خودشــان جامعه ای خوب برای 
خودشــان بســازند. من هم در کار همین 

آدم ها هستم و در موردشان فیلم می سازم.

 اگــر عــده ای به واســطه همین 
نگاه، رضا میرکریمــی را محکوم به 
محافظــه کاری کنند، چه پاســخی 

دارید؟
نه فقط محافظه کاری، شــاید حتی عده ای 
بگویند که ســاده لوحم! گاهی با خودم فکر 
می کنم در مقابــل موجــودات پیچیده و 
مرکبی که ســاده ترین عواطف انســانی را 
هم نمی توانند درک کنند، ترجیح می دهم 
ساده لوح باشم. در این جنس از ساده لوحی 
معتقدم باز امید به رســتگاری وجود دارد 
ولی در مورد آن هایی که احساس می کنند 
همه چیز را درباره جزئی ترین مسائل جامعه 
می دانند، اما سنســورهای حسی خود را از 
دست داده اند، کمتر روزنه ای به سوی امید 
می بینم. به همین دلیــل ترجیح می دهم 
در دســته همین هایی باشم که ساده لوح به 
نظر می رسند. البته که تعبیر من درباره این 
گروه ساده لوحی نیســت. به نظرم این گروه 
از جامعه امیدی توأم بــا خوش بینی دارند. 
همین خوش بینی ما نســبت بــه یکدیگر 
اســت که می تواند همچنان جامعه را سرپا 
نگــه دارد.در مقابل موجــودات پیچیده و 
مرکبی که ســاده ترین عواطف انســانی را 
هم نمی توانند درک کنند، ترجیح می دهم 
ساده لوح باشم. در این جنس از ساده لوحی 
معتقدم باز امید به رســتگاری وجود دارد 
ولی در مورد آن هایی که احساس می کنند 
همه چیز را درباره جزئی ترین مسائل جامعه 
می دانند، اما سنســورهای حسی خود را از 
دست داده اند، کمتر روزنه ای به سوی امید 

می بینم

 ایــن »خوش بینــی« تعارضی با 
»واقع بینی« دارد؟

نــه. مگر واقع بینی چیســت؟ شــما وقتی 
می خواهید دربــاره حادثــه ای که همین 
امــروز در حــال وقوع اســت موضع گیری 
کنید، جنســی از واقع بینی این اســت که 
همه اتفاقات حــول و حوش حادثــه را در 
مختصــات زمانــی و مکانی همیــن امروز 
ببینیم، جنسی دیگر از واقع بینی این است 
که این اتفاق را در بستر تحولات ۱۰۰ سال 
اخیر ببینید و تحلیل کنید. هر دو مورد هم 

اسم شان »واقع بینی« است.ممکن است در 
نوع دوم شــما متهم به محافظه کاری شوید 
و در نوع اول همه شــما را تشویق کنند که 
آفرین، چقدر تو متعهدی و عجب کنش گر 
قدرتمندی هســتی! در حالی کــه من هر 
دو رویکــرد را واقع بینی می دانــم و اتفاقاً 
معتقدم کسی که وقایع را در یک پرسپکتیو 
وســیع تر می بیند و با در نظر گرفتن سابقه 
تاریخی اش تحلیل می کنــد، بهتر متوجه 
فرآیندها و برآیندهاســت، به همین دلیل 
هم نتیجه گیری هــای دقیق تری می تواند 
داشته باشــد و نسبت به کســانی که کاماً 
متمرکز بر زمان و مکان حیات خود هستند، 
می توانند افق های درست تری را هم تعیین 
کنند. به عنوان مثال در همین اتفاقات سال 
گذشته، کشمکشی به وجود آمد که عده ای 
می گفتند همه ســلبریتی ها و چهره ها باید 

به میدان بیایند...

 اصرار داشــتند که همه باید اعلام 
موضع کنند!

دقیقاً. این وری ها می گفتند باید این موضع 
را بگیری و آن وری هــا می گفتند باید این ها 
را بگویی! هر دو طرف هــم مدعی بودند که 
»مردم« به شــکلی حداکثری پشت شــان 
هستند و اگر با آن ها همراه نشوی، به مردم 
پشــت کرده ای! واقعیت این است که وقتی 
نزاعی شــکل می گیرد دیگر زمان مناسبی 
برای وزن کشی نیســت، چرا که آمارها هم 
دیگر خیلی دقیق نیست و همه چیز رنگ و 
بوی احساسی دارد. در آن شرایط احتمالش 
بود که مــا متهم به تعبیرهایی بشــویم که 
خیلی هم باب شــده بود؛ از وســط بازی تا 

محافظه کاری!
من اما معتقدم وظیفه من به عنوان هنرمند 
این اســت که اساســاً اجازه ندهم کارها به 
نزاع و دعوا بکشــد. من اگر کارم را به خوبی 
بلد باشــم، می توانم به موقع هشدار بدهم و 
با نگاهی پیشــگیرانه، شرایطی که می تواند 
مــا را در بزنگاه های ســخت قــرار دهد را 
پیش بینی کنم. باید بتوانم درباره شکاف ها 
و تضادها حرف بزنــم و همزمان چراغ یک 

مطالبه گری توأم با مدارا را روشن نگه دارم.

 این همان کاری اســت که »نگهبان 
شــب« هم به نوعی انجــام می دهد. 
فیلم انگار یک سال زودتر دارد درباره 
چکی که ممکن است »رسول« بخورد، 
انگار می گوید کاش  هشدار می دهد. 

مراقب باشیم که به این سیلی نرسیم!
دقیقاً. اصاً بگذاریــد عقب تر برویم. مگر در 
»زیر نور ماه« صحبت از یک تضاد آشــکار 
صحبت نبود. مگر آنچه در مدرســه علمیه 
گفته می شد، با آنچه در متن جامعه جریان 
داشت کاماً متفاوت نبود. گفتیم کسی هم 
که میان این دو فضا پل می شود، نه می تواند 
حرف های این طرف را به آن طرف برساند و 
نه می تواند همه آنچــه در جامعه می بیند، 
صحبت کند. این نشــان دهنده یک شکاف 
اســت. جالب اینکه همان ۲۵ ســال پیش، 
در بخشــی از روایت همین شکاف حتی به 

موضوع حجاب هم اشاره کرده بودیم.
بعدها در فیلــم »به همین ســادگی« هم 
هشــدارم این بود که ما بایــد هرچه زودتر 
درباره یــک جمعیــت خامــوش از زنان، 
که دچار بحــران هویت شــده اند، صحبت 
کنیم. زنانی که به دلیل توســعه بی قواره و 
بدون پیوســت فرهنگی کانشهرها مهاجر 
خیز، دچار این بحران شــده اند و من همان 
زمان احســاس می کردم که بایــد درباره 
این زنان صحبت کنیــم. حتی آمارهای هم 
موجود بود که نشــان می داد آمار طاق در 
این قشر ســیر صعودی پیدا کرده است. در 
فیلم »دختر« هم برخی مســائل را مطرح 
کردیم اما هیچ کدام از این هشــدارها جدی 
گرفته نشد. مشــکل اصلی ما این است که 
گویی در سیاست گذاری های کان کشور، 
»فرهنگ« کرسی مطمئن و صاحب رأی ای 
ندارد. به نظر نمی رسد که فرهنگ به عنوان 
یکی از عناصر تاثیرگذار در پیشرفت کشور 
محسوب شود. همچنان که همواره آموزش 
و پرورش هم اولویت آخــر کابینه دولت ها 

اعم از چپ و راست بوده است.
ســینما هیچ گاه نباید تمام شود و همچنان 
بایــد مطالبه گر باشــد. حتــی فیلم های 
کمدی ای هم که در نگاه اول فاقد محتوای 
قابل اعتنــا به نظر می رســند، هــم برای 
خندانــدن مخاطب خــود، دســت روی 
تضادهای اجتماع می گذارند. مثاً ســراغ 
قشــر متظاهری می روند که به دنبال کسب 
قدرت و مسند هســتند، یا قشــر ریاکار و 
صاحب نفوذ و یــا آقازاده ها. مــردم با آن ها 
می خندند اما سیاســت گذار ما نباید این ها 

را صرفاً فیلم هایی تجاری و بی ارزش بداند
معتقــدم فرهنــگ، اصلی تــری عنصــر 
تأثیرگذار در پیشــرفت اســت. ما اگر تا ابد 
هم بــه دنبال توســعه سیاســی اقتصادی 
برویم، تا زمانی که برای ضعف های فرهنگی 
چاره جویی نکنیم، به هیــچ نقطه مطلوبی 

نخواهیم رسید.
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میدان

سپهر ســتاری  علی کفاشــیان در کافه 
خبر دربــاره اتفاقات دوران ریاســت خود 

صحبت های جالبی را به زبان آورد.
مرد خندان فوتبــال؛ این لقبی اســت که 
با وجود چنــد ســال دوری از فوتبال هنوز 
روی علی کفاشــیان مانده است. کسی که 
علی رغم شــدیدترین انتقادات ۸ سال روی 
صندلی ریاست فدراسیون فوتبال دوام آورد 
و کارنامه قابل قبولــی از خودش ثبت کرد. 
حالا که چند ســالی از ریاست کفاشیان در 
فوتبال می گــذرد، او از نگاه خیلی ها یکی از 
مدیران موفق فوتبال ایران اســت و دلشان 
برای همان مرد خندان تنگ شــده. انگار او 
با همان خنده هــا و لبخند معروفش فوتبال 
را اداره می کرد و نمی گذاشت اتفاقاتی مانند 
پرونده  ویلموتس رخ دهد.در طرف مقابل اما 
کفاشیان خوشحال است که هیچ سمتی در 
فوتبال ایران ندارد و حتی وقتی از او درباره 
دلتنگی برای فوتبال می پرسیم هم قاطعانه 

می گوید که اصا دلش تنگ نشده است.
علی کفاشیان مهمان اســتدیو خبرآناین 
بود و درباره اتفاقات مختلف دوران ریاست 
خود و دیگر مســائل و حواشی فوتبال ایران 
صحبــت کــرد. حرف های رئیس اســبق 

فدراسیون فوتبال در ادامه آمده است:

خیلی وقت اســت کــه در فوتبال 
خبری از شما نیست!

چرا هســتم ولی چون مســئولیتی ندارم و 
خبرساز نیســتم خب خیلی هم خبری از ما 

نمی شود.

پیگیر اتفاقات فوتبال هستید؟
بله پیگیری می کنــم و خبرها را می خوانم و 

در جریان هستم.

به نظرم جای شــما در فوتبال خالی 
است. خیلی از مردم و فوتبالی ها هم 
چنین نظری دارند. با اینکه آن زمان که 
رئیس فدراسیون فوتبال بودید خیلی 
از شما انتقاد می شــد ولی الآن مردم 
می گویند کاش علی کفاشیان با همان 

خنده هایش بود.
من روزهای اولی که به فوتبال آمدم، ۹۹.۵ 
درصد مردم و خبرنگاران مخالف من بودند. 
شــاید خودم هم خیلی عاقه ای نداشــتم 
و نمی خواســتم بیایم ولی من را هل دادند 
و آمدم. آن زمان انتقادات هــم خیلی زیاد 
بود ولی کم کم با توجــه برنامه ریزی و ثبات 
مدیریتی توانستیم کارهای مثبتی را انجام 

دهیم. من هم با فضای فوتبال آشنا شدم.

آن زمان خیلی از خنده های شــما 
انتقاد می شــد ولی شاید این خودش 
یک استراتژی برای مدیریت شرایط 

بود. در این مورد توضیح بدهید.
اینطوری هم نبــود که مــدام بخندم. من 
سال ها در فدراســیون دوومیدانی، سازمان 
تربیــت بدنــی و کمیتــه ملــی المپیک 
فعالیت کــردم و خندان هم نبــودم. اما در 
فوتبــال حریف خیلی ها نمی شــدم، چون 
من اطاعاتم یک دهم کســانی که با آن ها 
روبه رو می شــدم و خبرنگاران نبود و وقتی 
مــن را می پیچاندنــد، من هم بــا خنده و 
شوخی از این فضا می گذشتم. این یک راهی 
بود تا حریف آن افراد شــوم. به جای عصبی 
شدن و حرص خوردن ماجرا را رد می کردم. 
حتی مثا وقتی با عادل فردوسی پور در نود 
مصاحبه می کردم و می خندیدم او عصبانی 
می شــد. چون آن ها ماجرا را خیلی جدی 
می گرفتند ولی مــن می گفتم خب ورزش 
اســت و آدم باید شــاد باشــد. خیلی جاها 
ولی می خواستم از زیر مســائل فرار کنم و 

استراتژی ام بود.

جایی پیش آمد کــه خیلی عصبی 
شوید؟

بله چندین بار وقتی مسائلی که حق ما نبود 
گفته می شــد، خب من عصبانی می شدم. 
عصبانیــت من اینطــور بود کــه در خودم 
می ریختــم و خیلی هم ناراحت می شــدم 
ولی سعی می کردیم چهره خندان را داشته 

باشیم.

شــما یکــی از معدود روســای 
فدراسیون هستید که با وجود رفتن 

از فوتبال هنوز جایگاه مناسبی دارید!
من همیشــه بــا خبرنــگاران رابطه خوبی 
داشتم و حتی اگر کسی از من انتقاد می کرد 
هم با او مدارا می کــردم. فقط یک بار از یک 
روزنامه شــکایت کردم که بعد بخشیدم. در 
زمان ما همه چیز شفاف بود و نمی خواستم 
دروغ بگویم. این باعث شــد رســانه ها دید 
خوبی بــه من پیــدا کنند. وگرنــه من هم 
مثل بقیه بودم. من در AFC هم توانســتم 
ارتباطــات خوبی بگیــرم و حتــی وقتی 
عربستان با کشــور ما لج بود ولی ما ارتباط 
خوبی داشــتیم. این ها باعث شد خاطرات 

خوبی بماند.

پس از شــما هم مهدی تاج آمد که 
بحث در مورد عملکردش زیاد است. 
نظر شــما در خصوص دوره اول و دوم 

حضور تاج چیست؟
خــب ایشــان نایــب رئیــس من بــود و 
مســلط ترین فردی که می توانســت کار را 
جلو ببرد ایشــان بود. چون اعضای مجمع 
هم وقتی از کسی شــناخت دارند خب به او 
اعتماد می کنند. ممکن است فرد جدیدی 
که می آید قوی تر هم باشد ولی به کسی رای 
می دهند که از او شــناخت دارند. تاج هم با 
روال خودش جلو می رفت تا اینکه به قضیه 
ویلموتس برخورد کرد. همین باعث شــد 
کارها شکل دیگری پیدا کند. من نمی دانم 
چه شد که تاج استعفا داد ولی این یک نقطه 
ضعف بزرگ بود. همین مسئله برای من هم 
چند بار پیش آمد. هر وزیــری می آمد ما را 
نمی خواســت. یکــی از وزرا تصمیم گرفت 
من اســتعفا دهم و یک تیم ما هــم باخته 
بود. آقای داورزنی را ســراغ ما فرســتادند 
و گفتند لطفا اســتعفا بده. من گفتم شما از 
طرف وزارت هستید ولی گفتند نه. همان جا 
گفتم اگر می خواستم استعفا بدهم هم دیگر 
نمی دهم! وقتی کســی زور بگوید پشیمان 
می شــوم. گفتم ثابت کنید رفتن من به نفع 
فوتبال است. وقتی من مسئولیتی دارم باید 
در همــان جایگاه تحویل بدهــم. آقای تاج 
به هر دلیلی اســتعفا داد، یک نقطه ضعف 
برای او شــد. به هر حال ایــن اتفاقات روی 
سرنوشــت فوتبال اثر می گــذارد. بعد یک 
نفر آمد سرپرست شــد و یک نفر دیگر آمد 
و همه این تغییرات به فوتبــال ما لطمه زد. 
مدیریت های کوتاه مدت صدمه می زند. این 

باعث افت فوتبال شد.

پــس از رفتن تــاج با شــما برای 
سرپرستی صحبت شد؟

بلــه. زمانی که آقــای بهاروند می خواســت 
بیاید با من هم صحبت شد. آقای سلطانی فر 
و معاون ایشــان آقای علی نژاد با من صحبت 
کردند. من چند شرط گذاشــتم. یکی اینکه 
مشکل بازنشستگی من حل شود، یکی تعلیق 
من که این حل شــد ولی بحث بازنشستگی 
مانع شد و اینکه یک ســری افراد حامی آقای 

بهاروند گفتند من نیایم بهتر است.

زمانی که تــاج در دوره اول رئیس 
فدراســیون شد، شــما از او حمایت 

کردید. حمایت شما دلی بود؟
من خدایــی حمایتــی نکــردم ولی چون 
معاونم بــود همه گفتند حمایــت کرده ام. 
حتی آقای آجورلــو که آن زمــان کاندیدا 
شــده بود، یک ســال با من قهر بود. ایشان 
گفت از مــن حمایت کن ولی من از کســی 
حمایت نکردم. چون تاج ۸ سال معاون من 
بود خب طبیعتا همه به ســمت او می روند. 
حمایت کــردن هم مطلب مهمی نیســت. 
من هرچه بگویــم آن ها کار خودشــان را 
می کنند. اعضــای مجمــع می خواهند با 
شــما چک کنند. یادم اســت یــک زمانی 
من معاون ســازمان تربیــت بدنی و رئیس 
مجمــع فدراســیون فوتبال بــودم. آقای 
دادکان، کریمی و مرحوم فکری کاندیدای 
فدراســیون فوتبال بودند. همــه به آقای 
فکری گفتند ما به شما رای می دهیم. موقع 
رای گیری آقای دادکان برنده شد و مرحوم 
فکری یک رای هم نیــاورد. همه می گفتند 
کاش حداقل یک رای می آورد که بگوییم ما 
بودیم. آن ها از شما می پرسند و در ذهنشان 
می دانند بــه چه کســی رای دهند و حرف 

رئیس فدراسیون تاثیر زیادی ندارد.

مدل مدیریتی شما و تاج خیلی فرق 
دارد. چقدر مدل او را دوست دارید؟

من اینکه اجازه ورود بعضی ها را می دهد را 
خیلی نمی پسندم. خودم هم بابت هماهنگ 
نبودن با یک ســری افراد ضربه خوردم که 
یکی از آن ها همان ماجرای سرپرستی بود. 
من زیر بار نمی رفتم. در زمان آقای عباسی 

هم نظرشــان این بود که دکتر قریب رئیس 
شود ولی در نهایت من رای آوردم. هر کسی 
سیســتم خودش را دارد ولی سیتم من این 

بود که راه نمی دادم و کمی هم اذیت شدم.

ولی در زمان ریاست حسابی هوای 
تاج را داشتید.

بله یک بــار هم در مجلس آقــای گودرزی 
می گفت تــاج را عوض کن ولــی من گفتم 

اختیار من است و این کار را نمی کنم.

تاج در قضیه ویلموتس چقدر مقصر 
بود؟

من خیلــی او را مقصر نمی دانــم. او دنبال 
یک مربی خارجی خوب برای جانشــینی 
کی روش بود. وزیــر ورزش هم زیاد دخالت 
می کرد. وقتــی هم ویلموتس مطرح شــد 
خب وزیر راضی بود و آن ها راضی شــدند. 
در بحث قــرارداد هم کارشناســان ما زیاد 
مسلط نبودند و بیشتر کاسه کوزه ها سر تاج 

شکست.

مقصر اصلی که بود؟
تاج که قرارداد نوشــتن بلد نیست و من هم 
بلد نیســتم. آن زمان قرارداد کی روش را به 
یک کارشناس دادگستری دادیم. کی روش 
هم خصوصیــات ویلموتس را نداشــت که 

بخواهد اینجوری ناجوانمردانه رفتار کند.

کلا با کی روش همیشه تعامل خوبی 
داشتید!

بله. کی روش البته خیلی مــا را اذیت کرد و 
پوســت ما را کند. چون مردم راضی بودند 
من هم خوشــحال بــودم. خدایی هم ۵-۴ 
ســالی که با کی روش بودیــم از نظر بحث 

سرمربی تیم ملی فشاری روی ما نبود.

پیش آمد که از دســت او عصبانی 
شوید و بخواهید اخراجش کنید؟!

بله شده بود. در اســترالیا و برزیل واقعا اگر 
کســی را داشــتم جای او می آوردم. او هم 
انقدر زرنگ بود که طوری چید تا کسی غیر 

از خودش نیاید.

آمدن او پیشنهاد خودتان بود؟
ایجنت او با آقــای ترابیان تمــاس گرفت. 
آقای ســعیدلو که سرپرســت تربیت بدنی 
بود به مــا گفته بود یک ســرمربی خارجی 
بیاورید که در جام جهانی ۲۰۱۰ هم سابقه 
کار داشته باشــد. ما دیدیم کی روش مربی 
پرتغال بــوده و الآن بیکار اســت. بهترین 
گزینه کی روش بــود. من حتــی با رئیس 
فدراسیون پرتغال حرف زدم که گفت فنی 
عالی است ولی اخاقی شما را اذیت می کند. 
کــی روش هــم اول قبول کــرد، بعد گفت 
نمی آیم ولی در نهایت آمــد. در کل خیلی 
ما را اذیت کرد. چون ما نمی توانستیم همه 
خواسته های او را که منطقی هم بود فراهم 
کنیم. زمین تمرین و هتل و بازی و امکانات 
خوب می خواست. ما قبلش هم چند مربی 
داشتیم و مدام در تنش بودیم ولی کی روش 

را جامعه قبول کرد.

به نظرم آن استراتژی خنده شما در 
مورد کی روش خیلــی جواب داد. اگر 
قرار بود شما هم مثل او عصبی باشید 

جنگ می شد!
یک موقــع در جلســه می خندیــدم که او 
می گفت ماجرا جدی است چرا می خندید. 
کی روش هم سیاســتی داشــت که شــما 
را خســته می کرد. در جلســه ۳-۴ ساعت 
از گذشــته صحبــت می کرد تا خواســته 
اصلــی اش را می گفــت. مــن هــم گوش 
می کردم و موقع نماز مثا خودش می گفت 
الآن وقت تنفس است. خیلی هم با او شوخی 
می کردیم و بعضی جاها عصبانی هم می شد 
و قهر می کرد. بعــد من دوباره بــه او زنگ 
می زدم و پیام می دادم کــه دلم برایت تنگ 
شده است. یک بار همسرش پیام را دیده بود 

که شک کرد! بعد به من زنگ زدند و توضیح 
دادم ماجرا چیســت. بعد دیگر کی روش را 
تهدید می کردم که الآن به همســرت پیام 

می دهم که دوباره شک کند.

درباره کی روش همیشه می گفتند از 
بازی با تیم های بزرگ می ترسد. یک 
سری معتقد بودند نمی خواهد آمارش 
خراب شــود و یک عده هم می گفتند 
می خواهد با بــردن تیم های ضعیف 

پاداش بگیرد. این مسئله درست بود؟
اینکــه می ترســید یا سیاســتش بــود را 
نمی دانم ولی همیشــه دوســت داشت با 
تیم هایی بازی کند که ببرد. ممکن بود اگر 
بگوید با تیم بزرگ بازی کنیم هم ما نتوانیم 
ولی درخواســتش هم هیچوقت نبود. قبل 
کی روش با برزیل و روســیه بازی گذاشتیم 
ولی زمــان او ایــن تصمیــم را نگرفت که 

دلیلش را نمی دانم.

ماجرای لباس های آلشــپورت چه 
بود؟ کی روش از آن ها پول گرفت؟

کی روش خیلی ســر لباس حســاس بود و 
می گفت نایکی و آدیداس بپوشیم که انگار 
به او قول هایی هــم داده بودند. من گفتم نه 
همین آلشپورت را بپوشیم. حتی در کره یقه 
ما را گرفت و گفت مــن نایکی گرفتم و روی 
آن برچسب می زنیم. گفتم نه اگر قرار است 
تیم من ببــازد با همین ببــازد. آن زمان که 
طرح یوزپلنگ روی لبــاس تیم ملی بود آن 
را شستند و کوچک شد و شــبیه گربه بود. 
همه به من اعتراض کردند که من گفتم این 
پلنگ چیزی نخورده و کوچک شــده است. 
از آلشپورت هم شاکی شدند که چرا توهین 
می کنید. بعدا ولی یک مبلغ صد هزار دلاری 
از آن ها گرفت که مــن راضی نبودم. در یک 
جلسه وکیل کی روش آمد و آقای گودرزی 
ما را خواســت. آنجا من گفتم راضی نیستم 
ولی در نهایت به گودرزی ســفارش کردند. 
بعد آلشــپورت خودش تصمیم گرفت پول 
بدهد و آخر هم درست حسابی لباس آن ها 

را نپوشید!

شما کی روش را آوردید و زمان تاج 
هم ویلموتس آمد. فرق آن ها چه بود 
که از تاج انتقاد می شــود ولی از شما 

تقدیر می کنند؟
به نظرم مثل یک هندوانه دربسته بود. برای 
ما قرمز و رســیده بود ولی برای آن ها نه. اما 
به نظرم اشــتباهی که دربــاره ویلموتس 
کردند ایــن بود که برکنار شــد. بایــد با او 
ادامه می دادند. فدراســیون بایــد او را نگه 
می داشت و اخراجش باعث این خسارت ها 

شد.

بعد هم که عزیزی خادم آمد. چقدر 
از او شناخت داشتید؟ عزل او منطقی 

و قانونی بود؟
ایشان در هیات رئیسه ما بود و خیلی دوست 
داشت رئیس فدراسیون شــود. خیلی هم 
فشــار می آورد که پســت بهتــری بگیرد. 
وقتی کسی با این عاقه می آید خب خیلی 
مســائل دیگر را نمی بیند و فقط آن پرستیژ 
و لذت را می بیند. زمان کاندیدا شــدن هم 
گفتم هرچه بالاتر بــروی زمین خوردن تو 
سخت تر اســت. من گرچه در فوتبال نبودم 
ولی ۲۰ ســال در فدراســیون دوومیدانی 
حضور داشــتم و تجربه این قضیه را داشتم. 
دنبال اینکه جای دیگری بــروم هم نبودم. 
من خودم نحوه کار آقای عزیــزی خادم را 
نمی پسندم. به هر حال این طور کار را پیش 
بردن مشــکل ایجاد می کرد. طبق اســاس 
نامه اصا نمی شــد یک نفر را اینطور برکنار 
کنند. حالا به درســتی یا نادرستی این عزل 
انجام شــد و من عرض کردم خدمتتون این 
تغییر و تحولاتی کــه در زمان آقای عزیزی 
خادم رخ داد فقط به ضــرر فوتبال ایران بود 
همان طور که حالا می بینید این مشکات 

هنوز ادامه دارد.

 دوره آقــای عزیزی خــادم یک 
موضوعی که وجود داشت بحث حضور 
جادوگر در تیم ملی بود، شما در زمان 
ریاستتان با جادوگر روبرو شدید و به 

چشم این مسائل را دیدید؟
ما همیشه این چنین موارد را به شکل های 
مختلف داشــتیم. برخی بودنــد که در آن 
زمان بــه ما می گفتند مثا چند گوســفند 
بکشــید یا فان کار را بکنید تا پیروز شویم. 
یا می گفتند فردی هســت کــه دعا های 
خوبی می خوانــد، ما هم مــی گفتیم خب 
برای همه مردم ایران دعا کند که می گفتند 
نه اینطوری ها هم نیســت. یک بار اتفاقا در 
نمازخانه بودم فردی با سر و صورتی عرفانی 
طور پیش من آمد و گفت فان کار را برایت 
انجام می دهم و دعایی می نویســم که تیم 
ببرد، گفتم خب دعا کن برنده شــویم، بعد 
گفت خب برای این دعــا چیزهای دیگری 
هم می خواهد و وقتی فهمیدم از همین دعا 
نویس هاست گفتم بردی که با دعای تو قرار 
باشد به دســت بیاید را نمی خواهم و همان 
ببازیم بهتر اســت. من واقعا اعتقادی به این 
مسائل نداشتم، حتی اگر جواب هم می داد 

برای من ارزشی نداشت.

نظرتان در مورد بازگشــت تاج به 
فدراسیون چیست؟

به هر حال یک ســری مســائل پیش آمد و 
فشارهایی را گذاشــتند که آقای تاج دوباره 
به فدراسیون برگردد. ایشان هم مسئولیت 
را قبول کرد و رای هــم آورد. از نظر من دور 
دومی که آمدند کار بســیار ســختی دارد. 
در دوره اول هیئت رئیســه بســیار همراه و 
همگامی داشتند و به قولا همه با هم سینک 
بودند اما این سری خبری از این هماهنگی 
بین هیئت رئیسه و رئیس نیست. زیرا همه 
خود را رئیس می دانند. از نظر من شــرایط 
الان فدراســیون از نظر مدیریتی بســیار 
دشوارتر از سری قبل اســت. نباید اینطور 
باشــد که افرادی که در راس کار هستند به 
دنبال سهم باشــند و برای اینکه با شرایط 
کنار بیایند و کار خــود را کنند بگویند حق 

من کو؟

یکی از نقطه های سیاهی که هنوز در 
کارنامه تاج مانده، پرونده ویلموتس 

است.
ویلموتس فرد بســیار زرنگی بــود و خوب 
می دانســت چکار دارد می کنــد. او قرارداد 
بسیار خوبی بســت و موفق شد ما را محکوم 
کند و پــول خوبی بگیرد، حتــی از فیفا هم 
پول گرفت. یادم اســت زمانی که به مشکل 
تحریم ها خــورده بودیم و نمی توانســتیم 
پول کی روش را بدهیم از فیفا خواستیم که 
بخشی از حقوق او را از حساب بلوکه شده ما 
بدهد اما قبول نکرد. اما دیدیم که ویلموتس 
با شــکایتی که کرد از آن حســاب هم پول 
برداشت و مشــخص بود که مشاوران خیلی 
زرنگی دارد و کارش را خیلی خوب بلد است.

 در حال حاضر یک بحثی که درباره 
فدراســیون و وزارت ورزش وجــود 
دارد این اســت که هواداران استقلال 
و پرسپولیس می گویند این نهادها از 
تیم رقیب حمایت می کنند. آیا چنین 

چیزی وجود دارد؟
نه اصا. فدراسیون زورش نمی رسد و جرات 
ایــن کار را نــدارد. می گفتند ســلطانی فر 
پرسپولیســی بود. مشکات اســتقال و 
پرســپولیس بیشــتر بر اثر ناتوانی مدیران 
است. زمان ما یک مدیری را در پرسپولیس 
گذاشــتند کــه خــودش و تیــم و بقیه را 
بدبخت کرد. الآن با کدام پــول این مبالغ را 

می بندند؟

 اگر برگردید عقب باز هم اجازه می 
دهید چنین اتفاقی رخ دهد؟

نه نه اصا. به نظر من سرمربی باید تا آخرش 
باشد حتی اگر خراب کند. البته آقای دایی 
هم ما را کمی اذیــت می کردند و گفتند که 

نباید ادامه دهد و ما هم قبول کردیم.

در آن زمان ماجرای بازداشــت شما 
هم پیش آمد جریان چی بود؟

بازداشــت من در واقع همیــن قضیه بود که 
مدام به من می گفتند بایــد بروی کنار اما ما 
می ماندیم. به این صورت می خواستند که ما 
را بیرون کنند. احضاریه ای برای ما فرستادند 
و ما را به آنجا بردند. سیاست آنها این بود که 
با بازداشــت حالی از ما بگیرند، دقیقا همان 
زمانی هم بود که مــن دوباره به عنوان زئیس 
فدراسیون انتخاب شــدم. همین قضیه باب 
طبــع وزارت ورزش نبود، فکــر می کردند 
که من کلک زده ام اما واقعــا این طور نبود و 
افرادی کــه آنها می خواســتند رای نیاورده 
بودند. اذیت ها شروع شــد و ما را خواستند 
صحبت کردیم و گفتیم خب بریم ســر اصل 
مطلب، گفتند استعفا،  گفتم خب زودتر می 

گفتید یک کاغذ بیاورید تا بنویسم.

برای عقد قرارداد چهار ساله
موافقت طارمی با پیشنهاد اولیه میلان

مهدی طارمی مهاجم تیــم ملی ایران برای عقد قرارداد چهار ســاله با 
میان به توافق اولیه رسیده اســت ولی مذاکرات ایتالیایی ها با باشگاه 

پورتو همچنان ادامه دارد.
مهدی طارمی مهاجم ۳۰ ساله فوتبال ایران و باشگاه پورتو پرتغال یک 
قدم دیگر به میان ایتالیا نزدیک شد. میان از مدتها پیش طرح جذب 
طارمی را در دســتور کار قرار دارد و طبق گزارش بعضی از خبرنگاران 
نقل و انتقالات فوتبال اروپا، مهاجم ایران یک قدم دیگر به »روسونری« 

نزدیک شده است.
طارمی هنوز یک فصل دیگر با پورتو قرارداد دارد و مبلغ درخواستی این 
باشــگاه پرتغالی برای صدور رضایتنامه، مهمترین مانع انتقال بازیکن 

ایران به ایتالیا محسوب می شود.
با این حال »ساشــا تاوولیری« یکــی از خبرنگارانی کــه در روزهای 

گذشته پیگیر اخبار طارمی بوده است، 
در تازه ترین خبر خود مدعی شــد میان به صورت شخصی با طارمی 
به توافق اولیه دست یافته اســت.این خبرنگار گفت: »طارمی با میان 
برای عقد قرارداد ۴ ســاله به توافق رســید. اکنون مذاکرات به صورت 
مشــخص با پورتو ادامه دارد تا به زودی یک پیشــنهاد رســمی برای 

مهاجم ایرانی پیدا شود.«
»متئو مورتو« روزنامه نــگار ایتالیایی هم یکی از منابــع خبری درباره 
سرنوشــت مذاکرات طارمی و میان در روزهای اخیر بوده است. مورتو 
شب گذشته هم گزارش جدیدی درباره این پرونده منتشر کرد و نوشت:
* اولین پیشنهاد ایتالیایی ها که نزدیک به ۱۳ میلیون یورو بود، رد شد.

* پورتو ۲۵ میلیون یورو درخواست می کند.
* تماس های دیگری بین باشــگاه ها برای نزدیک شدن وجود خواهد 

داشت: چیزی قریب الوقوع نیست.
* میان نمی خواهد بیش از ۲۰ میلیون یورو بپردازد. مهاجم قباً - به 

پیشنهاد میان - پاسخ مثبت داده است.
* مهدی طارمی به دلیل داشتن پاسپورت غیر اتحادیه اروپا، با ورودش 

به میان جلوی انتقال ساموئل چوکوئزه را می گیرد.«
عاوه بر این باز شــدن پای »ژرژ مندس« مدیر برنامه سرشناس جهان به 
بحث انتقال طارمی به میان هم شــب گذشته ســر و صدای زیادی به پا 
کرد؛ خبری که البته چند روز پیش هم توســط »جان لــوکا دی مارتزیو« 
خبرنگار سرشناس ایتالیایی عنوان شده بود. مدیران باشگاه میان، مندس 
را که نفوذ گسترده ای در میان باشگاه های اروپایی از جمله پرتغالی ها دارد 

واسطه کرده اند تا شرایط را برای خرید طارمی تسهیل کند.
به نظر می رسد باشگاه پورتو که در سال آخر قرارداد با طارمی قرار دارد، 
در صورت دریافت ۲۰ میلیون یورو و بعضی آپشن های دیگر، آقای گل 
فصل گذشته لیگ پرتغال را به فروش برســاند تا از این محل برای خود 

درآمدزایی هم کرده باشد.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
شناسه آگهی 1529635

مــورخ   140260309001001005 شــماره  رای  برابــر 
1402/03/28 کلاسه 1402114409001000019 موضوع 
قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبــت ملک منطقه 
یک قزوین  تصرفــات مالکانه بلامعــارض متقاضی آقای یونس 
دهقان نژاد فرزنــد جلال کد ملــی 4324348340 صادره از 
قزوین در ششــدانگ یکباب خانه به مساحت 53/20 متر مربع 
پلاک شــماره 20 فرعی از 102- اصلــی واقع در قزوین بخش 
4 شــمالغرب حوزه ثبت ملک منطقه یــک قزوین  محرز گردیده 
اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتــب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نماینــد. بدیهی اســت در صورت انقضای مــدت مذکور و عدم 
 وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/04/27
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/05/11

شعبان عسگری- رئیس ثبت اسناد و املاک
 از طرف میرزا حسینی  

آگهی تبصره یک ماده 105 آیین نامه قانون ثبت 
شناسه آگهی1529777

پیرو آگهی فقدان سند مالکیت شماره 4730 تاریخ 
1402/03/13 روزنامه راه مردم، فیض اله خضری 
جنکانلو تقاضای حذف عبارت )به اســتثناء بهای ثمن 
اعیانی ( از اســناد مالکیت صادره پلاک 288 فرعی 
از 33 اصلــی بخش 4 جنوبغرب را نموده اســت که 
موضوع جهــت ارزیابی بهای عادلــه عرصه و اعیان 
مطابق ماده 947 قانون مدنی به کارشــناس رسمی 
دادگســتری ارجاع و پس از تعیین بهای مذکور مبلغ 
تعیین شــده به حســاب اداره ثبت تودیع گردیده 
اســت بنابراین مراتب جهت درج در آگهی اعلام می 
گردد تا چنانچه شخص یا اشخاصی مدعی تضییح حقی 
می باشند ظرف مدت یک ماه پس از رویت آگهی به 
دادگاه صالحــه مراجعه و گواهی طرح دعوی به اداره 
ثبت محل ارائه نمایند. ضمنا مالکین بهای ثمن عرصه 
و اعیانی می توانند جهت اخذ ســپرده فوق الذکر به 

اداره ثبت منطقه یک قزوین مراجعه نمایند. 
شعبان عسگری – مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
منطقه یک قزوین – از طرف سید محمود حسینی



ســنندج - فاطمه ملایی   سرپرست 
حوزه هنری اســتان کردســتان با اشاره 
به انقلاب اســلامی ایران کــه یک انقلاب 
فرهنگی است تأکید کرد: مسئله حجاب و 

عفاف نیازمند یک تفاهم ملی است.
افشین آزادی سرپرســت حوزه هنری 
انقلاب اســلامی اســتان کردستان  در 
دیــدار بــا ســرهنگ مســعود ولی ئی 
معاون اجتماعی ســپاه بیــت المقدس 
اســتان کردســتان و هیئــت همــراه 
تأکیــد کــرد: مأموریت اصلــی ما در 
حوزه هنــری حرکت کامل در مســیر 
انقــلاب اســلامی و منویــات مقــام 
معظــم رهبری اســت.وی با اشــاره به 
رویدادهــای اخیــر صــورت گرفته در 
منطقــه خاورمیانــه، آفریقــا و آمریکا 
گفــت: آنچــه که امــروز مــا در یمن، 
ســوریه، بحریــن، لبنان، کشــورهای 
آمریــکای لاتیــن و آفریقا شــاهدیم 
به نوعی نشــأت گرفتــه از پیام آزادی 
خواهــی و اســتکبار ســتیزی انقلاب 
اســلامی اســت . آزادی ادامــه داد: 
فرهنــگ انقــلاب اســلامی ، فرهنگ 
مبارزه با ظلم وســتم است و بعداز قرن 
ها یک نســیم از ســوی انقلاب اسلامی 

برای حیات انســان ها وزیــدن گرفته 
است و وظیفه ما اســت که با تمام توان 
از آن پاســداری کنیم. سرپرست حوزه 
هنری کردســتان با اشــاره به بیاناتی 
از رهبــر فرزانــه انقلاب تأکیــد کرد : 
هرکســی با زبان هنــر بتوانــد مبانی 
خــود را هنرمندانــه بیــان کنــد مانا 

خواهد بود. 
وی ادامــه داد: تمامی تــلاش خود را 
بــه کار خواهیم بســت تا بــا همراهی 
هنرمنــدان متعهــد و بــا زبــان هنــر 
مفاهیــم رفیــع انقلاب اســلامی را به 
نســل جوان و نســل های آتــی منتقل 
کنیم و در این مســیر دســت یاری به 
فرهنگــی  متولیــان  تمامــی  ســمت 

وهنری دراز خواهیم کرد.
آزادی بــه بحث حجاب و عفاف اشــاره 
کــرد و گفت: آنچــه امروز شــاهد آن 
هســتیم در کنــار تلاش دشــمنان و 
دسیســه های آنان،  ســکوت در برابر 
موضوع حجــاب و عفاف وعــدم تعیین 
مصادیق حجاب و بی حجابی اســت که 
باید بــا کار فرهنگی و یــک تفاهم ملی 

به آن پاسخ دهیم.
وی افزود: ما برای جوانــان و نوجوانان 

تعریف مشــخصی از حجاب ارائه نداده 
ایــم و چند صدایــی هــای موجود در 
بین مســئولین و اختلاف نظرها دراین 
زمینه ســبب ســردرگمی و دوگانگی 

های جبران ناپذیری شده است.
اســتان  هنــری  حــوزه  سرپرســت 
کردســتان تصریح کــرد: حفظ حجاب 
و عفاف  بــه عنوان یک واجب شــرعی 
و سیاســی برهمــه واجب اســت و این 
مهم بایــد به عنــوان یک اصــل مورد 
توجــه تمامی مــردم علــی الخصوص 
مســئولین و مدیران قرار گیرد. آزادی 
افــزود: زمانی ما به عنــوان یک مدیر و 
مســئول می توانیــم امر بــه معروف و 
نهی از منکر داشــته باشــیم که حرف 
ها و گفته هایمان بــا اعمال و رفتارمان 
در داخل و بیرون ســازمان و در محیط 
زندگی خانوادگــی هم آنگونه باشــد.  
وی در خصــوص موضــوع توجــه بــه 
مناطق کــم برخوردارنیــز تأکید کرد: 
هم اکنــون تمام امکانــات حوزه هنری 
را بســیج کرده ایم تا بتوانیــم فعالیت 
های هنری و فرهنگی را در نایســر آغاز 
... بــه زودی علی رغم  کنیم و ان شــاء ا
مشــکلاتی که مجتمع فرهنگی وهنری 

نایســر دارد بــا همــکاری متولیان امر 
ضمــن افتتــاح آزمایشــی پردیــس 
ســینمایی نایســر، از ابتدای مرداد ماه 
کلاس هــای هنــری را با بهــره مندی 
از حضــور اســاتید مجــرب و توانمند 
آغاز خواهیم کــرد. آزادی تأکید کرد: 

تمامــی فعالیت ها و خدمات آموزشــی 
پیــش بینی شــده  حــوزه هنــری در 
جــذب  جهــت  در   1402 تابســتان 
حداکثری علاقه منــدان و بهره مندی 
تمامی گــروه های اجتماعی در نایســر 

رایگان خواهد بود.

اصفهان-مریــم مومنــی بــا توجــه به 
گرمــای زودرس هــوا در مناطــق گرمســیر 
نجــام شــده، توزیع  براســاس نیازســنجی ا
اقلام سرمایشــی بیــن خانواده هــای تحت 
حمایــت کمیته امــداد اســتان اصفهان آغاز 
شــد. هادی بنایی معاون حمایت و ســلامت 
مــام خمینی)ره(  د ا مــدا خانــواده کمیتــه ا
فزایش  اســتان اصفهان، اظهار داشــت: بــا ا
شــدت گرمای هوا و شــروع فصل تابســتان، 
قــلام سرمایشــی بیــن خانوارهای  توزیــع ا

تحت حمایت آغاز شده است.
ینکه دســتگاه  هــادی بنایــی با اشــاره بــه ا
ولویــت مناطق  های سرمایشــی بــا توجه به ا
نجــام شــده بــه  گرمســیر و نیازســنجی ا
د: در  مــه دا دا مددجویــان اهدا می شــود، ا
حــال حاضر 1۸0 دســتگاه کولــر آبی بزرگ 
و کوچــک همچنین 24 دســتگاه پنکه آماده 

اهدا به مددجویان تحت حمایت می باشــد.
زندگــی  ضــروری  وســایل  تامیــن  وی 
نســت  ز وظایــف این نهاد دا مددجویــان را ا

ز اقلام  فــزود: بــرای تهیــه 204 مــورد ا و ا
سرمایشــی، اعتبــاری بالغ بــر ۷۳۵ میلیون 

تومان تامین شده است.
معاون حمایــت و ســلامت خانــواده کمیته 
ینکــه  امــداد اســتان اصفهــان، بــا بیــان ا
نتظــار دریافت  خانوارهــای دیگــری هم در ا
قــلام  وســایل ضــروری زندگــی از جملــه ا
سرمایشــی هســتند، گفــت: امیداســت بــا 
نیم این  حمایت خیــران و مردم نیکــوکار بتوا

وســایل را تامین و بین آنها توزیع کنیم.

البــرز . مظفری با تــلاش شــبانه روزی 
و جهــادی ،وضعیــت تامیــن وتوزیع آب در 
ر  لبــرز و شهرســتان کرج بــه حالــت پایدا ا

. سید ر
مهنــدس حمیدرضــا نامــداری مدیرعامــل 
یــن خبر اظهار  لبرز با اعلام ا شــرکت آبفای ا
ز ثبت دمای  داشــت :پس از گذشــت ۵ روز ا
فزایش شــدید مصرف آب  40 درجه و ا بالا ی
فزایش مصــرف 1۳ درصدی  که حاصــل آن ا
بتدای امسال نســبت به مدت مشابه سال  ز ا ا
قبل بــود و منجر به افت فشــار و قطع موردی 
نجام  آب در بعضــی مناطق محدود شــدکه با ا
قدامات متعدد فنی_مهندســی خوشــبختانه  ا
شــرایط تنش آبی رونــد رو به بهبــود یافته 
ر و  و در حــال حاضــر بــه شــرایط پایــدا
مناســبی در ســطح ذخایر مخازن و شــبکه 
ریــم همچنان با  یــم و امیدوا توزیع رســیده ا
لبرز  همراهــی و مدیریت مصرف مشــترکان ا
نیم با شــرایط مناســب تر و متعادل تری  بتوا

در شبکه آبرســانی به مردم روبرو باشیم.

قدامات صــورت گرفته  وی در تشــریح نوع ا
برای رســیدن بــه شــرایط مطلــوب کنونی 
گفت:حفــر و تجهیــز 10 حلقــه چــاه عمیق 
،اجرای عملیــات مهندســی مجــدد چاه ها 
یــش تولیــد آنهــا به میــزان ۷0  فزا بــرای ا
لیتر بــر ثانیــه و مدیریت فشــار و مانور روی 
ز ســایر زونها  شــبکه توزیع و کمــک گرفتن ا
ز منابع  یــش 10 درصــدی اســتفاده ا فزا و ا
از جمله  ســطحی نســبت به ســال گذشــته ،
ماتــی بــوده کــه در پایــداری و بهبود  قدا ا

ند. جریان آب در شــبکه توزیع موثر بوده ا

اصفهان البرز

آغاز توزیع وسایل سرمایشی
 بین مددجویان کمیته امداد استان اصفهان

تامین و توزیع آب البرز
 در شرایط پایدار قرار گرفت

 سرپرست حوزه هنری استان کردستان :

موضوع حجاب و عفاف نیازمند تفاهم ملی است 
 به صورت هوشمند پس از تصحیح اوراق الکترونیکی ؛

متخلفین امتحانات نهایی در اصفهان 
شناسایی شدند

ره ســنجش آموزش  دا ا رئیس  اصفهان-مریم مومنــی 
ره کل آمــوزش و پــرورش اســتان اصفهان:  دا و پــرورش ا
بق تحصیلــی دانش آموزان در  ینکه تأثیــر ســوا باتوجه بــه ا
آزمــون سراســری لحاظ می شــود مرکــز ســنجش و پایش 
رد و بــا امنیت بالا  کیفیــت آموزشــی آزمون هــای اســتاندا

کرد. ر  برگزا
لکترونیکــی رصــد  ز موضوعاتــی کــه در تصحیــح ا یکــی ا
می شــود این اســت که اگر فردی در زمان برگزاری امتحان 
لگوهایی که در  لگوهایــی که در فضای مجــازی به ویــژه ا ز ا ا
ر گرفته، اســتفاده کند و پاســخ  شــبکه های اجتماعــی قــرا
سؤالات را بدهد ســامانه به صورت هوشــمند پاسخ برگ ها را 
بــا نمونه های تقلــب تطبیــق داده و آنهایی را کــه همخوانی 

رد پیدا می کند. دا
ز تشخیص ســامانه، به حوزه های  کارشناســان مربوطه پس ا
لگوهای  تصحیح مراجعه کرده و پاســخ بــرگ فیزیکی را بــا ا
ر گرفته در فضــای مجــازی تطبیق داده کــه در صورت  قــرا
تأیید به عنــوان تخلفــات مکشــوفه در حوزه تصحیــح تلقی 

شــده و برخورد قانونی لازم با متخلف صورت می گیرد.

 

ح های گازرسانی شرق  اجرای طر
مازندران با ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار

مازندران  مدیرعامــل شــرکت گاز  ســاری-امیری فر 
گفت: طرح های گازرســانی شــرق مازندران بــا اعتبار ۵00 

نجام اســت. میلیارد ریال در حال ا
ینکه خــط تقویتــی خیابان  قاســم مایلی رســتمی با بیــان ا
فرودگاه بهشــهر یکی از ســه طرح گازرســانی شــرق استان 
اســت، گفت: مدت پیمــان این پروژه 120 روز اســت که در 
بازه زمانی خــرداد 1402 تا مهر 1402 بــه طول 1۳00 متر 

ینچی در حال اجراســت. با لوله های 10 ا
و در خصوص طرح دیگر گازرســانی شرق اســتان نیز گفت:  ا
خط تغذیــه و توزیع حــد فاصل روســتا های نیالا به ســمت 
وارد و رمدان هزارجریب گلوگاه و روســتا های  روســتا های ا
یخکــش، پجیــم و زلــت هزارجریــب بهشــهر نیــز در حال 

ست. جرا ا
د: مــدت پیمان  دامه دا مدیرعامــل شــرکت گاز مازنــدران ا
این طــرح نیز 2۷0 روز در بــازه زمانی از شــهریور 1401 تا 

1402 است. شهریور 
فزود: ایســتگاه تقلیل فشــار گاز در روستای  رســتمی مایلی ا
یخ کــش نیــز بــه ظرفیــت 2۵0 مترمکعــب بر ســاعت نیز 

احداث خواهد شد.
مدیرعامــل شــرکت گاز مازنــدران گفت: تداوم گازرســانی 
به شهر ها و روســتا های اســتان در ســال های اخیر با وجود 
وان نه تنهــا متوقف  قتصادی فــرا اعمــال تحریم ها و فشــار ا
نشــده، بلکه با تــلاش و همت بــالای مســئولان صنعت گاز 
کشــور این کار بــا تکیه بر تــوان و حضور مؤثر شــرکت های 

داخلی شتاب بیشــتری گرفته است.
هم اکنون ۵۹ شــهر بــا ضریب ۹۹.۹ درصد و 2۵۷۷ روســتا 
با ضریــب نفوذ حدود ۹۶.۵ درصــد زیر پوشــش گاز طبیعی 

. هستند

استان: میراث فرهنگی  مدیرکل 
مرمت  ایلام  چوار  قلعه«  »پشت 

می شود ساماندهی  و 

ایلام-حســن بیگی  مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی ایلام از مرمت و ســاماندهی اثر تاریخی پشــت 

قلعه چوار خبر داد.
 فرزاد شــریفی با اعلام این خبــر اظهار کرد: اثر تاریخی پشــت 
قلعه چوار بــا اعتبار تخصیــص یافته از محل اعتبــارات ملی به 

مبلغ 2 میلیارد ریال مرمت و ســاماندهی می شود.
مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی ایلام 
افزود: از بخش هــای قابل انجام در مرمت و بازســازی پشــت 
قلعه چوار، اســتحکام بخشــی و تقویت ســازه ای بقایای دیوار، 

پاکسازی و … است.
اثر تاریخی پشــت قلعه چوار بــه شــماره ۸000 در تاریخ 1۷ 
اسفند ۸1 در فهرســت آثار تاریخی کشور به ثبت رسیده است.

یادداشت سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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گلستان

فرمانده انتظامی گلستان خبرداد؛
کشف 8۰ میلیارد لوازم خانگی احتکاری در »گنبدکاووس« 

نده  دگــر« فرما ر »ســعید دا گرگان-مهنازمحمدزمانی ســردا
منیــت  ن پلیــس ا ا مــور شــت: ما ر دا ظهــا مــی گلســتان ا نتظا ا
یی  تی موفق به شناســا شــراف اطلاعا قتصادی گنبــدکاووس با ا ا

حتکاری شــدند. نگی ا زم خا ری لوا محــل نگهدا
ه  ا نی بــه همر نو ز قا ز کســب مجــو ن پس ا ا ر مــو : ما د و فــز وی ا
ن  یــد که طی آ د ز د نظر با ر ر مــو نبا ز ا ه صمــت ا ر ا د ینــده ا نما
ه  ۵۷ دستگا  ، ر یز ه فر 12۵ دســتگا یی،  سشــو ه لبا 12۷ دســتگا

ری کشــف  حتــکا نگــی ا م خا ز ا یگــری لــو د د ا ل و تعــد یخچــا
. ند د کر

رشناســان  علام کا بــر ا ا مــی گلســتان گفــت: بر نتظا نــده ا فرما
ورد  یــال برآ رد ر حتــکاری ۸0 میلیا د کالای ا یــن تعــدا رزش ا ا

است. شده 
ین  ، تصریح کــرد: در ا ر نبــا ه به پلمــب ا ر شــا دگر با ا ر دا ســردا

عملیات یــک متهم دســتگیر و به مراجع ذیصــلاح معرفی کردند

اردبیل-افســون جبــارزاده  مدیر شــرکت ملــی پخش 
فرآورده هــای نفتــی منطقــه اردبیل ضمــن اعــلام خبر فوق 
یگان دو گانه ســوز کردن  ز زمــان آغاز اجرای طــرح را فزود: ا ا
ر و ۹21 خودرو در  خودروهــای عمومــی تاکنون، چهــار هــزا

ســطح منطقه دو گانه سوز شد.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت ملــی پخش فــرآورده های 
نفتــی منطقه اردبیل، ســید حجــت مدنی مدیــر منطقه در این 
ر و ۷4۶ دســتگاه خودرو در ســامانه  باره گفت: تاکنون پنج هزا
GCR بــرای تبدیــل به دو گانه ســوز در ســطح  .niopdc . ir
ر و ۹21  ز این تعداد چهــار هزا ند کــه ا منطقه ثبت نــام کرده ا
خودرو دو گانه سوز شــدند و ۸2۵ دســتگاه خودروی دیگر در 

هستند. تبدیل  صف 
وی با اشــاره به آغاز دو گانه ســوز کردن خودروهای مســافر بر 
فزود: طرح تبدیل خودروهای مســافر بر شــخصی به  ینترنتــی ا ا

نه  ولویت ماشــین های پر مصــرف و اعطای یارا دو گانه ســوز با ا
ز ماه های قبل شــروع شــده اســت و بر اســاس آن حدود ۷۵  ا

درصد از هزینه تبدیل به صورت یارانه دولتی پرداخت می شــود.
مدیــر منطقــه اردبیل خاطر نشــان کــرد: دوگانه ســوز کردن 
ه های موثــر در کاهــش مصرف ســوخت و  ز را خــودرو یکــی ا
ز سالم ترین ســوخت های رایج  آلودگی شــناخته شــده و یکی ا

در تمام جهان می باشد.
مدنــی ادامه داد: بــرای خودروهای شــامل طــرح، پیامک واجد 
شــرایط بودن اســتفاده از این طرح ارســال می شــود و مالکان 
خودروها می توانند با مراجعه به ســایت اشــاره شــده، نســبت به 

ثبت نام و نوبت گیری در کارگاه های مجــاز تبدیل اقدام کنند.

مدیر منطقه استان:
شد   سوز  دوگانه  اردبیل  در  عمومی  وی  خودر  900 هزار   و   چهار  از  بیش 

اردبیل

البرز

البرز-مظفری   مدیر عامل شــرکت گاز اســتان البــرز از واگذاری 
نزدیک به 2 هزار انشــعاب جدید در استان طی ســه ماهه نخست سال 

1402 خبر داد.
ســیدرضا غفاریان از واگذاری هزار و ۹۷۳ انشــعاب جدید در استان 
البرز خبــر داد و اظهار کرد: از این تعداد انشــعاب ۳۹۸ انشــعاب در 

مناطق شهری و هزار و ۵۷۵ انشــعاب در مناطق روستایی بوده است.
مدیر عامل شرکت گاز اســتان البرز مطرح کرد: تا پایان خرداد 1402 

در مجموع 2۹۵ هزار و ۶۳۸ انشــعاب در اســتان البرز واگذار شــده 
که 2۳۸ هــزار و ۷۸4 انشــعاب در مناطق شــهری و ۵۶ هزار و ۸۵4 
انشــعاب در مناطق روستایی بوده اســت.وی با اشــاره به گازرسانی 
به روســتا های محور کرج بــه چالوس بیان کرد: در روز هــای آتی تیم 
ایمنی و HSE شرکت گاز اســتان البرز برای آشنایی و آگاهی مردم از 
نحوه چگونگی اســتفاده از انرژی گاز به این روســتا ها اعزام می شوند 

تا مردم با نحوه اســتفاده از گاز آشنا شوند.

واگذاری حدود ۲ هزار انشعاب جدید  گاز در استان البرز



کارشناس بانکی پاسخ داد
کنترل ترازنامه بانک ها موجب رکود می شود؟

 کارشــناس مســائل بانکی تاکید کرد: کنترل ترازنامه بانک ها نه تنها 
موجب رکود نیســت بلکه با کنترل مقــداری ترازنامه و کاهش انجماد 

منابع بانکی، قدرت تسهیات دهی بانک ها افزایش می یابد.
یکی از سیاســت های دولت ســیزدهم برای کاهش تــورم در اقتصاد، 

اصاح نظام بانکی از مسیر کنترل ترازنامه بانک ها است.
در نسخه اولیه حدود رشــد ترازنامه بانک های تجاری در هر ماه نسبت 
به ماه قبل ۲ درصــد و در برای بانک های تخصصــی ۲.۵ درصد در نظر 
گرفته شد اما پس از انتقادهای مطرح شده مبنی بر اینکه تمایزی برای 
بانک های خوب و بد وجود ندارد و بانک تجاری ناســالم به اندازه بانک 
تجاری سالم امکان رشــد ترازنامه دارد موجب شــد بانک مرکزی این 
نقص را اصاح کرد. در اصاحیــه بانک مرکزی مقدار رشــد ترازنامه 
باننک ها بین ۱.۳۳ درصد تا ۲.۵ درصد و همچنین رشد ماهانه ترازنامه 

بانک های قرض الحسنه ۴.۵ درصد تعیین شد.
»وحید شقاقی شهری« کارشــناس اقتصادی درباره کنترل مقداری 
ترازنامه بانک ها اظهارداشــت: فرزین برنامه روشنی را در پیش گرفته 

است و در این برنامه به دنبال ثبات اقتصادی است.
وی افزود: یکی از برنامه های رئیس بانک مرکزی این اســت که ســالم 
ســازی نظام بانکی را اجرایی کند و این برنامه را آغاز کرده اســت، بین 
بانک های بد و پررســیک، بانک هــای قابل اصــاح و بانک های خوب 
تفکیک قائل شد و حتی در برنامه هفتم توسعه نیز ردپایی از این برنامه 
وجود دارد و رییس جمهور هم به این مســاله در صحن مجلس اشــاره 
کرد.این کارشــناس اقتصادی گفــت: بانک مرکزی بــرای مهار تورم 
درصدد است نظام بانکی را اصاح کند و بانک بد و پرریسک را از گردونه 

خارج و بانک های قابل اصاح را اصاح کند.
شقاقی شــهری افزود: بانک مرکزی در نظر دارد انجماد منابع بانکی و 
ناترازی بانک ها را کاهش دهد و شفافیت و ســامت بانکی را در شبکه 
بانکی ایجاد کند و به بانک هــا کمک کند در رویه پیش بینی شــده با 

سرعت رو به جلو حرکت کنند.
وی تاکید کرد: اگر سامت بانکی را پیاده سازی کنیم می توانیم امیدوار 
باشــیم نقدینگی کاهش یابد و قدرت تســهیات دهی و تامین مالی 

بانک ها افزایش یابد و در نتیجه به اقتصاد کشور کمک کنیم.
این کارشناس در پاسخ به این سوال که کنترل ترازنامه موجب رکود در 
اقتصاد می شــود؟ گفت: کنترل ترازنامه موجب رکود نمی شود زیرا هر 
چه سامت بانک ها و شفافیت ترازنامه را افزایش دهیم و رشد نقدینگی 
در بانک های بد را مهار کنیم قدرت تســهیات دهــی بانک ها افزایش 

می یابد.

وی بیان کرد: کنترل ترازنامه برای نباید برای همه بانک ها اجرا شــود 
بلکه باید برای بانک های پرریسک که قابلیت اصاح هم دارند اجرا شود 
و در این امر باید بانک مرکزی با اقتدار و ســرعت پیش رود زیرا اصاح 
نظام بانکی دشوار است و عاوه بر اقتدار بانک مرکزی به کمک سه قوه 

نیز نیاز دارد.
شقاقی شهری با باین اینکه بانک در اقتصاد شبیه قلب است و هرچه این 
قلب سالم باشد می تواند ســپرده مردم را دریافت و خلق نقدینگی کند 
و این نقدینگی را بین بخش های تولیدی و اقتصــادی توزیع کند و در 

نتیجه بحث ناترازی، انجماد منابع و دارایی های موهمی از بین می رود.
وی باین کرد: هم اکنون بانک ها منابع منجــدی دارد و حتی در برخی 
موارد این انجماد منابع به ۶۰ درصد رسیده اســت عاوه بر این برخی 
بانک ها دارایی های موهومی و ســمی همچون شــعبات زیاد و دارایی 
بااســتفاده دارند که منابع آنها را منجمد کرده است که با سالم سازی 

ترازنامه بانک ها این انجماد منابع کاهش می یابد.

فاز نخست سامانه ذینفع واحد آماده بهره برداری 
توسط شبکه بانکی

نســخه اول »ســامانه ذینفع واحد« مربوط به اطاعات سببی و نسبی 
و اطاعات روابط هیات مدیره تا سه ســطح، بر روی بستر شبکه تبادل 

اطاعات بین بانکی آماده بهره برداری از سوی شبکه بانکی است. 
 بانک مرکزی طی بخشنامه شماره ۹۶۴۶۵/۰۲ مورخ ۱۴۰۲/۴/۲۶ به 

شبکه بانکی اعام کرد:
در راســتای حرکت شــبکه بانکی به ســمت اســتقرار نظارت های 
سیســتمی، پیشــینی و بر خط و با توجه به تکلیف مقــرر برای بانک 
مرکــزی در ماده ۸ بنــد )ب( از فصــل دوم »آئین نامه پیشــگیری از 
انباشــت مطالبات غیرجاری بانکی« در خصوص ارائه ســامانه روابط 
اشخاص ذینفع واحد، موضوع دریافت اطاعات مربوطه از دستگاه های 
اجرایی و ارائه آن به شــبکه بانکــی و همچنین تکالیف شــبکه بانکی 
مندرج در تبصره ۱ ماده مزبور مرتبط با ســامانه فوق الاشــاره، نسخه 
اول مربوط به اطاعات سببی و نســبی دریافتی از سازمان ثبت احوال 
کشور و اطاعات روابط هیأت مدیره تا سه ســطح، دریافتی از سازمان 
ثبت شــرکت ها بر روی بستر شــبکه تبادل اطاعات بین بانکی آماده 

بهره برداری بانک   یا مؤسسه اعتباری است.
در همین راستا فایل مستندات سرویس استعام )نسخه ۲.۰.۰( با الزام 
درج شماره پیگیری دریافتی از ســامانه متمرکز تسهیات و تعهدات 
)ســمات( نیز، به پیوست ارسال می شــود. بر این اساس ضروری است 
اقدامات مقتضی در خصوص اســتعام روابط اشخاص از سامانه مزبور 

مطابق تکالیف قانونی فوق الذکر صورت پذیرد.

همچنین استعام از سرویس روابط اشخاص ذینفع واحد، صرفاً پس از 
دریافت شماره پیگیری در فرآیند مربوط به اعطای تسهیات و تعهدات 
در سامانه سمات و تأیید اصالت شــماره مزبور در سامانه ذینفع واحد، 
امکان پذیر خواهد بود.خاطرنشــان می شــود، بانک مرکزی در تاش 
اســت تا ضمن هماهنگی با سایر دســتگاه های اجرایی کشور، نسبت 
به تکمیل فازهای بعدی ســامانه ذینفع واحد اقدام کند، بدیهی است 
استعام از سرویس فوق الذکر نافی مسؤلیت بانک   یا مؤسسه اعتباری 
در جهت شناسایی اشــخاص مرتبط و ذینفع واحد از سایر روش های 

مقتضی نخواهد بود . 

 معاون سازمان صنایع کوچک:
 ۵ شهرک تخصصی انرژی خورشیدی 

در هر استان احداث می شود
 معاون فنی و عمرانی ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی 
ایران گفت: احداث ۵ شــهرک تخصصی خورشــیدی در هر اســتان 
به زودی اجرایی خواهد شــد.فتحعلی محمــدزاده در دومین همایش 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر در صنایع کشــور، افــزود: ایجاد این 
شــهرک های تخصصی باهدف توســعه انرژی های تجدیدپذیر انجام 
می شــود.وی از اخذ ۲۵ مجوز برای احداث این شــهرک ها خبر داد و 
گفت: رویکرد سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایجاد بستر 

لازم برای توسعه این نوع انرژی در شهرک های صنعتی است.
معاون فنی سازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران ادامه 
داد: عرضه و تقاضای برق در شــرایط فعلی از یک ناتــرازی مزمن رنج 
می برد و عرضه و تقاضا روندی منفی دارد.محمدزاده خاطرنشان کرد: 
افزایش هزینه انرژی های فســیلی هزینه ساخت نیروگاه های حرارتی 
را نیز بالاتر برده و این در حالی اســت که هزینه احــداث نیروگاه های 

تجدیدپذیر به ارزان ترین وجه خود رسیده است.

احداث ۵ هزار نیروگاه خورشیدی در شهرک های صنعتی
وی از تاش برای احــداث ۵ هزار نیــروگاه خورشــیدی در مجموع 
شــهرک های صنعتی خبــر داد و گفت: هــزار مــگاوات آن از طریق 
نیروگاه های خود تأمین احداث خواهد شد و هزار مگاوات نیز از طریق 

خرید تضمینی برق احداث خواهد شد.
معاون فنی ســازمان صنایع کوچــک و شــهرک های صنعتی ایران 
افزود: ســه هزار مگاوات باقی مانــده نیز از محل مــاده ۱۲ قانون رفع 
موانع تولید ایجاد خواهد شــد.محمدزاده ادامه داد: ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی در همه اســتان ها ساختمان هایی دارد 
که تفاهم شده با ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق تا از 
این اماکن نیز برای ایجاد نیروگاه های تجدیدپذیر بهره گیری شــود که 
تاکنون ۵۰۰ کیلووات سرمایه گذاری شده است.وی خاطرنشان کرد: 
براین اساس ۹۲ شهرک صنعتی با مساحت ایجاد ۵ هزار و ۲۰۰ مگاوات 

نیروگاه در اختیار سازمان انرژی های تجدیدپذیر قرارداده می شود.
معاون فنی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی گفت: عاوه 
بر این سقف صنایع مستقر در شــهرک های صنعتی ایران برای ایجاد 

نیروگاه خورشیدی در اختیار ساتبا قرار می گیرد .

 بالاترین تعرفه برق، در انتظار 
پنهان کنندگان املاک!

مدیرعامــل توانیر گفت: مشــترکانی که اطاعات خود را در ســامانه 
اماک و اســکان ثبت نکنند، مشــمول بالاترین تعرفه برق می شوند و 
اجرای این قانون بعد از اطاع رســانی، برای مشــترکان پرمصرف  آغاز 
می شود. آرش کردی با اشاره به تاکید قانون بر اجرای این طرح، گفت: 
اجرای این طرح با درنظر گرفتن قواعدی اجرایی خواهد شد، لازم است 
اطاع رسانی کامل صورت گرفته باشــد و پیام های لازم به مشترکانی 
که خطاب این موضوع هستند ارسال شود.وی افزود: بعد از چندین بار 
تکرار در اطاع رسانی این طرح  از مشترکان پرمصرف آغاز می شود و با 

یک شیب مناسب این کار را انجام خواهیم داد.
طبق قانون، وزارت نیرو مکلف است تعرفه برق شمارشگر )کنتور( هایی 
که ساکنان آنها در سامانه اماک و اسکان کشور، خوداظهاری نکرده اند 

را با بالاترین پلکان قیمتی محاسبه کند.

کلیه دستگاه های اجرایی و خدمات رسان مکلفند محل اقامت اشخاص 
حقیقی را با روشی که توسط کارگروه تعامل پذیری دولت الکترونیکی 
مرکز ملی فضای مجازی با اســتفاده از پایگاه اطاعــات مکان اقامت 
اشخاص حقیقی سازمان ثبت احوال کشور و ســامانه اماک و اسکان 
کشور تعیین می شود، استعام نمایند و اخذ هرگونه اطاعات مشابه از 
اشخاص، تخلف محسوب و متخلف به مراجع انتظامی مربوطه معرفی 
می شــود. تبادل اطاعات موضوع این ماده بین دستگاههای اجرایی، 
رایگان است.سرپرستان خانوارهای تک نفره و بیشتر مکلفند اقامتگاه 
اصلی خانوار را )یک واحد ملکی یا استیجاری یا رایگان( حداکثر ظرف 
مدت دو ماه پس از انتشار دســتورالعمل مذکور در بند )۱( این تبصره، 

در سامانه اماک و اسکان کشور ثبت نمایند.
عاوه بر اقامتگاه اصلی، هــر خانوار می تواند یکــی از واحدهای تحت 
تملک خود را در شــهری غیر از شــهر محل اقامتگاه اصلی، به عنوان 
اقامتگاه فرعی ثبت نماید. در صورتی کــه اقامتگاه اصلی خانوار، تحت 
تملک یکی از اعضای خانوار باشــد، خانوار مذکور مــی تواند حداکثر 
یک واحد دیگــر از واحدهای تحت تملک خود را در همان شــهر محل 
اقامتگاه اصلی بــه عنوان اقامتــگاه فرعی ثبت نمایــد. اقامتگاههای 
موضوع این بند مشــمول مالیات مندرج در مــاده ۵۴ مکرر این قانون 

نمی شوند.

مدیرعامل توزیع برق تهران:

برق ۵۱ مشترک اداری در پایتخت قطع شد
مدیرعامــل توزیع بــرق پایتخــت از قطعی برق ۵۱ مشــترک اداری 
پرمصرف در پایتخت خبر داد. به نقل از وزارت نیــرو، کامبیز ناظریان 
گفت: گرچه پیش بینی نیاز مصرف برق شــهر تهران طی روز یکشنبه؛ 
۲۵ تیرماه با دمای هوای بیش از ۴۰ درجه ســانتیگراد بالغ بر ۵ هزار و 
۵۰۰ مگاوات بوده اســت، اما با اقدامات انجام شــده توسط همکاران و 
همچنین همراهی قابل تقدیر مشترکان و شهروندان تهرانی، پایداری 
شــبکه به صورت کامل حفظ شــده ولی تداوم این پایــداری نیازمند 

همراهی همه جانبه مشترکان است.
ناظریان با بیان اینکــه هر یک درجه افزایش دمای هوای شــهر تهران 
به دلیل تشــدید فعالیت سامانه های سرمایشــی حدود ۲۰۰ مگاوات 
به بار شــبکه توزیع برق شــهر تهران می افزاید، کنترل دما و عملکرد 

سامانه های سرمایشی را در مدیریت بار مصرف بسیار مؤثر دانست.
وی ضمن تاکید بر اینکه مشــترکان اداری و تجاری از جمله بزرگترین 
مصرف کنندگان انرژی در این کان شــهر هســتند، بــا قدردانی از 
همراهی غالب مسئولان دستگاه های اجرایی از قطع برق ۵۱ مشترک 
اداری پرمصرف دیگر که به اخطارهای داده شده و مصوبه اباغی هیأت 

وزیران بی اعتنا بوده اند در روز جاری خبر داد.
مدیرعامل توزیع برق پایتخت یادآور شــد: تمامی مشترکان شهر تهران 
در صورت اســتفاده از مولدهای برق در ســاعات اوج مصرف به ازای هر 
کیلووات ســاعت برق تولیدی ۱,۵۰۰ تومان پاداش خواهند گرفت.وی 
افزود: از ابتدای خردادماه تا امروز نیز بیش از یک میلیون مشترک خانگی 
شهر تهران مشــمول دریافت پاداش ریالی صرفه جویی شــده اند که از 

همکاری آنان با خادمان خود در صنعت برق کشور قدردانی می کنیم.
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وزیر نیرو مطرح کرد

کار تیمی ۸۵ میلیونی برای گذر از خاموشی

خریدار  وزیر نیــرو با اشــاره بــه اقدامات 
انجام شــده بــرای جلوگیری از خاموشــی در 
کشــور، گفت: ما یــک تیــم ۸۵ میلیون نفره 
هســتیم و یــک کار تیمــی را با حضــور این 
جمعیت انجام می دهیم؛ اگــر میزان مدیریت 
مصــرف مطابق پیش بینی ها و مدل ها باشــد با 
کمترین مشکل از تابســتان عبور خواهیم کرد، 
من نمی توانــم از طرف مردم قــول بدهم، این 
موضــوع دوطرفه اســت؛ اما تــاش می کنیم 
که در صــورت رعایت بدون کمترین مشــکل از 

تابستان عبور کنیم.
علی اکبر محرابیان، با بیــان این که یک ناترازی 
قابل توجه در صنعت بــرق داریم که حاصل عدم 
ســرمایه  گذاری به موقع روی نیروگاه های کشور 
بوده و حاصل آن خاموشــی  در سال های مختلف 
بوده است که در بخش خانگی، تولیدی و صنعتی 
شــاهد آن بوده ایم، اظهار کرد: در بخش صنعتی 
تقریبا کل دهه ۹۰ شــاهد کاهــش تامین برق 
و محدودیت برق برای صنایــع بودیم، در بخش 
خانگی نیز در ســال ۱۳۹۵ خاموشی ها آغاز و در 
سال ۱۴۰۰ به اوج خود رسید که شرایط ناگواری 

رقم خورد.
وی با بیان اینکه برنامه ای که در دســتور کار قرار 
گرفت دو بعد اصلی داشــت، تصریــح کرد: اول 
این که بتوانیم ظرفیت نیروگاهی را توسعه دهیم 
و در کنار آن با روش های مختلف مدیریت مصرف 

داشته باشیم.

70۵0 مگاوات به ظرفیت نیروگاهی کشور 
اضافه شد

وزیر نیرو با اشاره به راهکارهای در نظر گرفته شده 
برای مدیریت مصرف اظهار کرد: مدیریت مصرف 
به ما کمک می کند که با ظرفیــت کمتر بتوانیم 

انرژی بیشتری را تامین کنیم.
محرابیان با بیان اینکه از شــروع دولت سیزدهم 
تا پایان ۱۴۰۱ در حوزه توسعه نیروگاهی ۷۰۵۰ 
مگاوات به ظرفیت نیروگاهی کشــور اضافه شد و 
عمــده آن نیروگاه های حرارتــی، تجدیدپذیر و 
بخشــی هم ارتقای توان نیروگاه هــای موجود 
بوده است، تصریح کرد: در مدیریت مصرف برای 

بخش های مختلف برنامه  ریزی کرده ایم.
وی اضافه کــرد: در بخــش خانگــی مهم ترین 
سازوکاری که لحاظ شد بحث پاداش صرفه جویی 
بود کــه در این طرح مــردم با کاهــش مصارف 
خودشان مشــمول پاداش خوش مصرفی بودند، 
در ســال ۱۴۰۱ علی رغــم این کــه هیچ گونــه 
خاموشــی در بخش خانگی نداشــتیم اما میزان 
مصــرف کاهش پیدا کــرد. این موضــوع به این 
معناست که مشترکان خانگی همکاری خوبی با 

صنعت برق داشتند.
وزیر نیرو با بیان این که برای مشــترکان صنعتی 
نیز برنامــه  ریزی کردیــم که در شــهرک های 
صنعتی و صنایع کوچــک هیچگونه محدودیتی 
نداشــته باشــیم، گفــت: در ســال ۱۴۰۱ تنها 
محدودیت ما برای شــهرک های صنعتی این بود 
که تعطیات جمعــه آنها را به صورت گردشــی 
کردیم کــه ایــن کار در ســال ۱۴۰۲ به صورت 

مایم تری اجرا شد.
محرابیان افزود: در صنایع بزرگ نیز خواســته ما 
این بود که مصارف واحدهای بزرگ در زمان اوج 
مصرف خانگی کاهش پیدا کند ولی بتواند انرژی 
مورد نیاز خود را درســاعت های غیــراوج تامین 

کند.
وزیر نیرو بــا بیان اینکه این امور باعث شــد که 
علی رغم اینکه همچنان ناترازی داشــتیم یک 
رضایت نســبی در بین مصــرف کنندگان برق 
داشــته باشــیم، اضافه کرد: برای سال ۱۴۰۲ 
برنامــه  ریزی هــای خودمــان را گســترده تر 

کردیم.
بــه گفتــه وی، در پــاداش صرفه جویــی ارقام 
بزرگتری را در نظر گرفتیــم همچنین پاداش به 
صورت عمومی لحاظ شــد، یعنی هر فردی با هر 
میزان مصرفــی اگر مصرف خــود را کاهش دهد 

مشمول پاداش صرفه جویی می شود.

بیش از 3۵ درصد از مشترکان مصارف خود 
را کاهش دادند

محرابیان با بیان اینکه این موضوع موجب شــد 
که بیش از ۳۵ درصد از مشترکان در سال ۱۴۰۲ 
مصارف خود را کاهش دهند، اظهار کرد: یکبار در 

سال ۱۴۰۱ میزان مصارف خود را نسبت به سال 
قبل کاهش دادند و این بار میزان مصرف نســبت 

به سال ۱۴۰۱ کاهش پیدا کرد.

توزیع بیش از 400 میلیارد تومان پاداش 
صرفه جویی

وزیر نیرو با بیــان این که قبوضی که تــا به امروز 
صادر شــده بیش از ۴۰۰ میلیــارد تومان پاداش 
صرفه جویی بین مشــترکان توزیع شــده است، 
تصریح کــرد: در بخش صنعتی نیــز اقدامی که 
صورت گرفت این بود که صنایــع کوچک مانند 
سال گذشــته معاف از هرگونه محدودیت بودند 
یعنی بــا هر میزان مصــرف تولید داشــتند و در 
شهرک های صنعتی نیز فقط مدیریت مصرف به 
نصف روز یعنی بین ســاعت ۱۱ ظهر تا ۱۱ شب 

اعمال شد.
وی ادامه داد: در طــول ۶ و نیــم روز نیز صنایع 
می تواند با حداکثر ظرفیت تولید داشــته باشد. 
در بخش صنایع بــزرگ همچون فــولاد میزان 
محدودیت کاهش پیدا کرد به طوری که امســال 

۱۶ درصد بیشتر به این صنایع انرژی دادیم.

با طرح نیروگاه سازی صنایع محدودیت ها 
صفر می شود

محرابیان بــا بیان این کــه در فولادی ها حدود 
۲۵ درصد نسبت به ســال قبل انرژی بیشتری 
دادیم اظهار کرد: بیشــتر نیازها را سعی کردیم 
برطرف کنیــم هرچند کــه با وضــع مطلوب 
فاصلــه داریــم و بایــد در ســال های آتــی با 
طرح های نیروگاه  سازی که صنایع آغاز کردند 
محدودیت ها را کاهــش دهیم و به صفر نزدیک 

کنیم.
وزیر نیرو با بیان اینکه اجرای این طرح به صورت 
۱۰۰ درصد مثبت ارزیابی می شود، سال های قبل 
تنها توصیه های اخاقی گفته می شد اما امسال و 
سال گذشته این موضوع را به پاداش صرفه جویی 

متصل کردیم.
 اعداد و ارقام نیز نشان می دهد که مردم همکاری 
خوبی با صنعت برق داشــتند و امیدواریم که این 

همکاری ها افزایش پیدا کند.

وگاه نیر

رئیــس ســازمان انرژی  هــای 
تجدیدپذیر و بهــره  وری انرژی 
برق )ســاتبا( خبر داد: یک واحد 
صنعتــی احداث هــزار مگاوات 
نیــروگاه تجدیدپذیر را عملیاتی 

می کند.
 به نقــل از وزارت نیــرو، محمود 
کمانــی در دومیــن همایــش 
تجدیدپذیر  انرژی های  »توسعه 
در صنایع کشــور« بیــان کرد: 
حــوزه  در  گــذاری  ســرمایه 
انرژی های تجدیدپذیر در جهان 
به شدت افزایش پیدا کرده است. 
براساس اعام آژانس بین المللی 
انرژی در سال جاری به ازای یک 
دلار ســرمایه گذاری در سوخت 
فســیلی، ۱.۷ دلار بــه ســمت 
انرژی های تجدیدپذیر ســرازیر 

می شود.
وی افــزود: پیشــتازی انــرژی 
خورشــیدی و خودروهای برقی 
بیشــترین میزان سرمایه گذاری 
را در ســال ۲۰۲۳ بــه خــود 

اختصاص داده است.
معاون وزیر نیرو برخی اظهارات 
نادرســت دربــاره گــران بودن 
انرژی هــای تجدیدپذیر را مورد 
اشاره قرار داد و گفت: ارزان ترین 
برق تولیدی در جهان با اختاف 
زیــاد در توربین هــای بــادی و 

نیروگاه هــای فتوولتائیک تولید 
می شود.وی ادامه داد: پیش بینی 
می شود تا ســال ۲۰۵۰ ظرفیت 
تولیــد بــرق در جهــان ۳ برابر 
خواهد شد که ۹۱ درصد از آن از 
انرژی تجدیدپذیر تأمین خواهد 

شد.
کمانــی بــا اشــاره بــه اهمیت 
احداث شــهرک های تخصصی 
خورشــیدی در کشــور گفت: 
احــداث نیروگاه خورشــیدی تا 
سقف ۳ مگاوات در شهرک های 
تخصصی خورشــیدی و دارای 
زیرســاخت های متناســب بــا 
ســطح خدمات مورد نیاز است 
که برق تولیدی آن جهت فروش 
به ســاتبا، عرضه در تابلوی سبز 
تهاتر برق صنعت و یا تأمین برق 
استخراج کنندگان رمز ارز قابل 
استفاده است.وی بر این اساس از 
احداث اولین شهرک خورشیدی 
در قزوین خبــر داد و افزود: نرخ 
خرید بــرق تجدیدپذیــر نهایی 
شــده و به زودی توسط وزیر نیرو 

اباغ می شود.
معاون وزیر نیرو تاکید کرد: اباغ 
قیمت تعیین شــده کمک بسیار 
خوبی برای توســعه انرژی های 
تجدیدپذیــر در کشــور خواهد 
بود و امیدواریم برای فعالان این 

صنعت جذاب باشد.
همچنیــن از کمانــی احــداث 
بزرگ تریــن ظرفیت نیــروگاه 
تجدید پذیر توســط صنایع خبر 
داد و خاطرنشان کرد: یک شرکت 
صنعتــی احداث هــزار مگاوات 
نیــروگاه تجدیدپذیر را عملیاتی 
می کند.معاون وزیــر نیرو ادامه 
داد: احــداث ایــن نیــروگاه که 
تجدیدپذیر  نیروگاه  بزرگ ترین 
اســت، برگ زرینی در توســعه 
نیروگاه های تجدیدپذیر کشــور 

خواهد بود.
بنا بر این گــزارش پیرو تصویب 
مــاده ۱۶ قانون جهــش تولید 
دانــش بنیــان و در راســتای 
شفاف ســازی این قانون، دومین 
همایــش »توســعه انرژی های 

تجدیدپذیر در صنایع کشــور« 
امــروز )۲۶ تیر( توســط انجمن 
سازندگان و تأمین کنندگان کالا 
و خدمات انرژی های تجدیدپذیر 
در ســالن همایش هــای هتــل 
پارســیان اوین با حضور رئیس 
ســاتبا و صالحی رئیــس هیئت 

مدیره انجمن ساتکا برگزار شد.
شایان ذکر است؛ طبق آئین نامه 
ماده ۱۶ صنایع بــا دیماند بالای 
مصرف یک مگاوات باید ســالانه 
درصدی از برق مورد نیاز خود را 
از طریق منابع تجدیدپذیر تأمین 
کند. در غیر این صــورت وزارت 
نیرو موظــف اســت درصد ذکر 
شــده از برق مصرفی این صنایع 
را با تعرفــه بــرق تجدیدپذیر از 

صنایع اخذ کند. 

وگاه تجدید پذیر با ظرفیت ۱۰۰۰ مگاوات احداث می شود بزرگترین نیر
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 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


